
 

پيوستن به «پالرمو» و «CFT» چيزى جز 
زيان هاى جبران ناپذير عايد كشور نمى كند

 اخبار  كارگروه مقابله با تحريم بسيج دانشجويى دانشگاه نامه بسيج دانشجويى دانشگاه تربيت مدرس به آيت االله لاريجانى:
تربيــت مدرس طى نامه اى به آيــت االله آملى لاريجانى 
رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام نوشت: طبق اجماع 
نظر اكثريت كارشناسان انقلابى حوزه مقابله با تحريم، در 

شرايط حساس كنونى، پيوستن به دو كنوانسيون پالرمو و 
CFT به هيچ عنوان به مصلحت نظام مقدس جمهورى 
اسلامى ايران نيســت و به جرئت مى توان گفت كه جز 

 ............ صفحه 2زيان هاى بعضاً جبران ناپذير چيز ...

 شهدا مردم را 
به شادى دعوت مى كنند

 كاركرد ادبيات
 معرفى قهرمان هاى واقعى است

آزمون: برد تيم برايم 
مهم تر از آقاى گلى است
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وحيد جليلى در اكران مستند «تولد حسن» عنوان كرد با مريم عرفانيان درباره «راهى براى رفتن» به فكر انتقام از عراق نيستيم

w w w . q u d s o n l i n e . i r سه شنبه 25 دى 1397 8 جمادى الاول 1440 15 ژانويه 2019   سال سى و دوم  شماره 8880  8 صفحه    8 صفحه قدس زندگى    4صفحه ويژه خراسان   700 تومان   

حضرت
: معصومه
همانا هر كس 

با  محبت 
آل محمد بميرد، 
شهيد مرده است.

آثار الحجه
 ج4 - ص8

 ............ صفحه 2 قدس خراسان

 پس از اقدامات وقيحانه و مكرر اروپا، سرانجام لحن سخنگوى وزارت امور خارجه تند تر شد 

اروپا درعمل به وعده ها ناتوان است

چالش برسر هويت 
مشهد الرضا ادامه دارد

اصرار شهردارى 
برحذف 

«راهنماى زائر» 
و جايگزينى  

«راهنماى سفر»

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
مهدى محمدصادقى

خانواده مهم ترين نهاد اجتماعى اســت كه از زن و مرد و فرزندان آنان تشــكيل 
مى شود. مبناى اصلى خانواده به عنوان مهم ترين نهاد جامعه ازدواج است. بى شك 
ازدواج مهم ترين مســئله در آغاز جوانى افراد محسوب مى شود. بنابراين ازدواج از 
جمله مسائل اجتماعى تأثيرگذار و نياز فطرى است و همه افراد جامعه بايد ازدواج 

كنند. چرا كه در غير اين صورت آسيب هاى فردى و اجتماعى...

ازدواج جوانان رانندگى نيست!

 ............ صفحه 5

 ............ صفحه 2

كارگرشهردارى كرمان 
دست گل به آب داد

بى سامانى 
در طرح 

ساماندهى 
كودكان كار

چانه زنى روباه  پير براى آزادى 
يك شهروند كاملاً عادى!

سفير ايران 
در خصوص پرونده 

نازنين زاغرى 
احضار شد

 ............ صفحه 6 ............ صفحه 7

قدس اظهارات معاون اول قوه 
قضائيه درباره رانت در كسب و 

كار وكيل ها را بررسى كرد 

مافياى وكالت!
 ............ صفحه 4

فرود اشتباه در فرودگاه فتح 

خروج بوئينگ 707 ارتش 
 ............ صفحه 3از باند، حادثه آفريد

 اخبار  لحن مقامات دستگاه سياست خارجى كشور در برابر اقدامات تحريك آميز 
و ضد ايرانى كشورهاى اروپاى تند تر شده است.حالا فراتر از كنايه ها و يادآورى هاى 
عباس عراقچى و محمدجواد ظريف به مقامات دولت لهستان در مورد روابط ديرينه 
و خوب تاريخى بين دو ملت و پناه دادن ايرانى ها به اســرا و آوارگان لهســتانى در 
جنگ جهانى دوم در ماجراى ميزبانى كنفرانس ضد ايرانى توسط اين كشور، بهرام 
قاسمى، ســخنگوى وزارت امور خارجه ديروز برخى كشورهاى اروپايى را به دليل 

اقدامات و اتهامات ضد ايرانى شان با كلماتى تند و تحقيركننده...

 ............ صفحه 5
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

 رئيس جمهور: آمريكايى ها  قادر به  شكست  ملت  ايران نيستند   اخبار: روحانى در ورزشگاه تختى شهرستان گنبدكاووس گفت: در زمينه علم در حال حاضر مقام نخست را در خاورميانه دارا 
مى باشيم. ما براى اينكه برابر دشمنان ايستادگى كنيم بايد روى پايمان بايستيم و تلاش كنيم. آمريكا كشتيرانى، بانك ها و نفت ما را تحريم كرده است، اما ما مقابل آن مى ايستيم و مقاومت مى كنيم. شك و ترديد 

نداريم كه ملت ايران برابر آمريكا و هر دشمنى پيروز خواهد شد، اما يك دوران پرزحمت و آزمايش و امتحان پيش روى ماست.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياســت/ آرش خليل خانه  لحن 
مقامات دستگاه سياست خارجى كشور 
در برابــر اقدامــات تحريك آميز و ضد 
ايرانى كشــورهاى اروپاى تند تر شــده 

است.
حــالا فراتر از كنايه هــا و يادآورى هاى 
عبــاس عراقچى و محمدجــواد ظريف 
بــه مقامات دولــت لهســتان در مورد 
روابــط ديرينــه و خــوب تاريخى بين 
دو ملــت و پناه دادن ايرانى ها به اســرا 
و آوارگان لهســتانى در جنــگ جهانى 
دوم در ماجــراى ميزبانى كنفرانس ضد 
ايرانى توسط اين كشور، بهرام قاسمى، 
ســخنگوى وزارت امــور خارجه ديروز 
برخى كشــورهاى اروپايــى را به دليل 
اقدامــات و اتهامات ضد ايرانى شــان با 
كلماتــى تند و تحقيركننــده همچون 
قرار  بســيار كوچك خطاب  كشورهاى 

داد و برايشان خط  ونشان كشيد.
وى در واكنش به بيانيه دولت لهســتان 
پس از احضار كاردار اين كشور در تهران 
كه در آن اعلام شــده بود لهستان اين 
حق را دارد كه ميزبــان كنفرانس هاى 
بين المللى باشــد، يادآور شد: آن ها اين 
حق را ندارنــد تا ميزبان كنفرانس هايى 
باشــند كه عليــه منافع و 
هويت يك كشــور مستقل 

ترتيب داده شده است.
وى افــزود: لهســتان حق 
به  ايــن حق  ولــى  دارد، 
ايــن معنــا نيســت كــه 
گزينشــى  به صــورت 
اهــداف ديگر كشــورها و 
را  ديگــرى  قدرت هــاى 
با  كه به دنبــال خصومت 
ديگران هســتند، به نيابت 
از آن هــا انجــام دهد. در 
آينده  و هفته هاى  روزهــا 
حتماً وضعيت روشــن ترى 

خواهيم داشت.
اميدوارم دولتمردان لهستان  وى گفت: 
بــا واقع بينى و توجــه لازم و دقيق اين 
سمت وســو را كه انتخــاب كردند و يا 
انتخاب شــده، تغيير بدهنــد و به يك 
مسير منطقى بازگردند وگرنه در صورت 
نياز اقدامــات لازم را انجام خواهيم داد 
و اجــازه نمى دهيم ديگران به بهانه هاى 
واهى و تحت عناويــن موجه در جهت 

تخريب وجهه ايران تلاش كنند.

 پاسخ به اقدامات خصمانه 
كشورهاى كوچك اروپايى

رئيس مركز ديپلماسى عمومى و رسانه اى 
وزارت امــور خارجه همچنين در پاســخ 
به پرسشــى در انتقاد از سطح و كيفيت 
واكنش اين وزارتخانه به اقدامات و اتهامات 
اروپايى  ايرانــى برخى كشــورهاى  ضد 

همچون هلنــد، لوكزامبورگ، دانمارك و 
حتى فرانسه (در مورد اتهام انجام اقدامات 
تروريستى توسط ايران در خاك اروپا) از 
واژه رفتار خصمانه براى رفتار اين كشورها 
استفاده كرد و اظهار داشت: وزارت خارجه 
در مقابل هرگونه اقدام نامناســب غلط و 
بيجا و شايد خصمانه از جانب هر كشورى 
در چارچوب حفظ شــئونات ملت ايران 
اقدامات مقتضى و سنجيده را انجام داده و 
در آينده هم مى توانيم شاهد واكنش هاى 
ديگر جمهورى اسلامى در مقابل اقدامات 

كشورهاى بسيار كوچك اروپايى باشيم.

 پرتاب ماهواره ها معطل اجازه 
خارجى ها نمى ماند

سخنگوى وزارت امور خارجه در پاسخ به 
اظهارات مايك پمپئو، وزير خارجه آمريكا 
كه پرتاب ماهواره هاى علمى و ارتباطى از 
سوى ايران را مغاير قطعنامه هاى سازمان 
ملــل و تخلــف خوانده بــود و حمايت 
فرانســه از اين اظهارات هم تصريح كرد: 
جمهورى اســلامى ايران حق استفاده از 
همه فناورى هاى موجود را براى پيشرفت 
دارد و در ايــن مســير در انتظار نظر و 

خواست ديگران نخواهد بود.
وى اظهار داشــت: با يك كشور اروپايى 
تفاهمنامه اى داشــتيم، ولى آن كشور به 
تعهدات خــودش عمل نكرد، ولى ايران، 
منتظر كســى نمى ماند و با اســتفاده از 
دانش بومى خود مسير پيشرفت را دنبال 
مى كند و امروز هم موفقيت هاى بسيارى 

را در حوزه فضايى به دست آورديم.
ســخنگوى وزارت امــور خارجه با بيان 
اينكه اين موضــوع منافاتى با قطعنامه 
2231 ندارد و نقض كننده  اين قطعنامه 
نيست، اظهار داشــت: تلاش مذبوحانه 
برخى بــراى ايراد گرفتــن از اقدامات 

فضايى ايران راه به جايى نمى برد.

 تأخير اروپا زياد شده است
بهــرام قاســمى درباره بدقولــى مكرر 
اروپايى ها در راه اندازى ســازوكار تبادل 
مالى با ايران كه از چند هفته به هشت 

ماه كشــيده و هنوز هــم اجراى آن در 
ابهام اســت، بابيان اينكه اروپا نشان داد 
مكانيســم هاى لازم را براى عمل به اين 
وعده خود ندارد و زير فشار آمريكاست، 
گفت: ما گلايه مند هســتيم و تذكرات 
لازم را به اتحاديه اروپــا داديم. از ابتدا 
هم منتظر آن هــا نبوديم و راه خودمان 

را رفتيم.
وى افزود: آن ها اميدوارند دير يا زود به 
تفاهم لازم و سازوكار برسند، ولى از نظر 
ما تأخير آن ها بسيار است و ناتوانى را تا 
حد زيادى احساس مى كنيم، ولى هنوز 
علايــم و پيام هايى كه دريافت مى كنيم 
احســاس مى كنيم با وجود همه موانع 
و مشــكلات اين علاقه مندى براى اين 
ســازوكار وجود دارد و مــا نمى توانيم 
به صــورت قطعــى بگوييم ايــن بحث 

پايان يافته يا اجرايى نخواهد شد.

 اظهارات مقامات افغانستانى 
غيرقابل درك است

ســخنگوى وزارت امــور خارجه درباره 
انتقــاد بســيار تند معاون ســخنگوى 
دولت افغانســتان از مذاكــرات ايران و 
طالبان با اشاره به اينكه ما اخيراً صداها 
و مواضــع مختلف و متفاوتى از مقامات 
اين كشــور شــنيده ايم، اظهار داشت: 
مذاكرات ما با طالبان با هماهنگى دولت 
افغانســتان بوده و ما علاقه مند به صلح، 
ثبات و امنيت در افغانســتان هســتيم 
و در گفت وگوهــاى خــود بــا مقامات 
دولتى افغانســتان آن هــا را در جريان 

موضع گيرى هاى خود قرار داديم.
ســخنگوى وزارت امــور خارجه اضافه 
كــرد: ما از روند صلح در افغانســتان با 
جديــت حمايت مى كنيــم و هيچ گونه 
اقدامى را بدون در نظر داشتن محوريت 

دولت افغانستان نمى پذيريم. 
براى ما اين مســئله قابل درك نيســت 
كه اين اظهارات بــا هماهنگى مقامات 
عالى رتبه افغانســتان صــورت گرفته يا 
اظهارات يكجانبه و يكســويه از ســوى 
برخــى افراد به عنوان نظرات شــخصى 

آن ها بوده است، چراكه اولاً با هماهنگى 
دولت آن كشور بوده و دوم اينكه ما تنها 
كشورى نيســتيم كه با طالبان مذاكره 
كرده اســت و ما تاكنون شاهد اعتراض 
و انتقادى از ســوى مقامات افغانستان 
به هيچ كشــورى نبوديم كه اين موجب 

تعجب ما شده است.

 بلوف اسرائيلى ها
قاســمى درباره ادعــاى مقامات رژيم 
صهيونيســتى در مــورد انجــام 200 
عمليات نظامــى عليه پايگاه هاى ايران 
در ســوريه نيز با يادآورى اينكه ايران 
پايــگاه نظامى در ســوريه نداشــته و 
ندارد، گفت: اين نوع بيانات و ســخنان 
بى اســاس و كــذب، فــرار بــه جلو و 
فرافكنــى و تــلاش و پوششــى براى 
اين رژيم  جبران شكست هاى پى درپى 
در منطقه و اســتمرار مقاومت است و 
آمــار و ارقامى كه رژيم صهيونيســتى 
هرچنــد روز يك بار مطرح مى كند، اگر 
جدولى  در  ذى ربط  كارشناسان  توسط 
جمــع آورى و ادعاهاى آن هــا تحليل 
شود، درباره ميزان پروازها و خساراتى 
كه بــه ديگــران وارد كرده انــد، فكر 
مى كنم آن چيزى كه آن ها در ســوريه 
مدعى هســتند كــه نابــود و بمباران 
كرده اند، حتماً عدد و رقم چيزى بيش 
از همــه زرادخانه هاى منطقه و شــايد 

ديگر نقاط جهان باشد.
قاســمى در پاسخ به پرســش ديگرى 
دربــاره كــم تعــداد بودن ســفرهاى 
منطقه اى مقامــات دولت و دليل اينكه 
روحانى تاكنون به كشــور عراق ســفر 
نكرده اســت، با اشــاره به روابط رو به 
گسترش تهران و بغداد با وجود شرايط 
ويژه اين كشور، گفت: روابط ما گسترده 
است و در ســطوح مختلف و به صورت 
مســتمر و دائم رفت وآمدهاى لازم بين 
ايران و عراق وجود داشته و تفاهم هاى 
زيادى انجام و كارهــاى بزرگى صورت 
پذيرفته است و دو كشور مصمم هستيم 
ركــوردى را از همســايگى خوب به جا 

بگذاريم.
وى تصريح كرد: سفر يك رئيس جمهور 
به يك كشور ديگر بايد در مقطعى انجام 
شود كه دستاوردهاى مشخص و كلانى 
را براى هر دو كشور به ارمغان بياورد. ما 
همه مقدمات را طى كرد ه ايم و اميدوارم 
در سطح رئيس جمهور هر چه زودتر اين 

سفر تحقق يابد.
وى اضافه كرد: بيشــترين سفرهاى ما 
در حوزه كشورهاى منطقه، همسايگان 
و پيرامونى چه در سطح رئيس جمهور، 
وزير خارجه و ديگر مقامات بوده اســت 
كه نمونه آخر آن ســفر ظريف به هند و 

سفر فعلى به عراق است.

پس از اقدامات وقيحانه و مكرراروپا، سرانجام لحن سخنگوى وزارت امور خارجه تند تر شد

اروپا درعمل به وعده ها ناتوان است

 خبرها را گوش مى كنم تا متوجه بشم گوشت يخى كجا توزيع مى شود، از 
شنيدن خبر حراج تابلو هاى ميلياردى يخ زدم! 09390003589 

 30 ســال پس از جنگ تحميلى و زيرخاكى هاى باارزشــش، خبر حراج 
ميلياردى براى چى؟ چرا خبرش صدا سيما قبل شما باشه، زواياى پنهان را 

روكنيد. 09150009278 
 چــرا تشــكيل و احــكام دادگاه هــا در اجتمــاع تأثير مثبــت ندارد؟ 

 09150007215
 من و چند نفر از نيروهاى جهاد كشاورزى سال 79 بازخريد شديم. چون 
نيروى رســمى بوديم قرار بر اين شــد در صورتى بازخريد شويم كه سابقه 
خدمــت ما را به تأمين اجتماعى بدهنــد كه باقى بيمه را خودمان پرداخت 
كنيم، بعد از بازخريدى كه درخواســت سابقه را كرديم، جوابى به ما نداده 
و گفتند كه به شــما بابت خدمت 18 سال حدود 250 هزار تومان پرداخت 
شــده كه با وام به ما داده بودند و ما هم در جريان آن نبوديم وحرف ما هم 
به جايى نرسيد. هميشه ضعيف پايمال است. همان مسئولان حال يكى يكى 

زندان مى روند و حق هشت مظلوم از بين نمى رود. 09900003065 
 امام خمينى(ره): «منافقين از كفّار بدترند.» به دَرَك واصل شــدن مزدور 
منافــق (كلاهى) كه با انفجار بمب منجر به شــهادت شــهيد مظلوم دكتر 
بهشــتى و 72 نفر از بهترين ياران انقلاب گرديد را به همه مردم خداجوى 
و مؤمن ايران اســلامى بويــژه خانواده هاى محترم اين شــهيدان تبريك و 
تهنيت عرض مى نمايم. يقيناً اين سرنوشــت همــه آن هايى خواهد بود كه 
امــروز در كنار كفّار بــر عليه اين نظام الهى مزدورى مى كنند. ان شــاءاالله 

 09150002088
 چرا دستگاه ديپلماسى كشــور به جاى يقه گيرى از فرانسوى ها در قبال 
اعتراضات مردمش، اين قدر شــكرخورى فرانســوى ها را در حق موشكى ما 
كه نبايد به آن ها محل بدهد از ترس لغو اقامت فرزندانشــان منفعلانه پاسخ 
مى دهد، از اين وضع بسيار ناراحتم.يك هموطن زرتشتى 989300024630
 سلام. قانون تسرى فوق العاده خاص كارمندان سازمان هاى پزشكى قانونى 
كشور و انتقال خون ايران به كارمندان سازمان دامپزشكى كشور و سازمان 
زندان ها ســال 91 تصويب و براى سه ارگان اجرا ولى براى زندان ها با وجود 
حكم ديوان اجرا نشد. اكنون يك پزشك زندان از بعضى ديپلمه ادارات ديگه 
حقوق كمترى داره. شــغل ما نحسه هيچ نهاد، خبرگزارى، نماينده و برنامه 
تلويزيونى حاضر به انعكاس مشــكل ما نيســت. ميانگيــن زندگى كاركنان 

زندان بعد از بازنشستگى چهارساله. 9350003210

جليلى:
معنا ندارد تأمين اقلام ضرورى 
در انحصار افرادى معدود باشد

فارس: سعيد جليلى، عضو مجمع تشخيص 
مصلحت نظام در ديدار با اعضاى اتحاديه هاى 
مرتبــط با «مرغ و طيور» و با اشــاره به جنگ 
اقتصادى تحميلى توسط دشمنان ملت گفت: 
اگــر انســجام لازم در زنجيــره صنعتى يك 
صنف وجود داشته باشد، آن موقع مطالبات و 
پيشنهادها خيلى روشن تر، دقيق تر و مشخص تر 
مطرح مى شــود؛ خلأها بهتر شناخته شده و 
موانع راحت تر برطرف خواهد شــد. به عنوان 
نمونه وقتى همبستگى لازم در صنفى به وجود 
آمد، آن وقت در بحثــى مانند تأمين نهاده ها 
نيز انحصارات شكسته مى شود. معنا ندارد كه 
تأمين يك قلم كالا تنها توسط عده اى معدود 
صورت بگيرد؛ وقتى صنفى يكپارچه باشد، او هم 
مى تواند اين انحصار را شكسته و نيازهاى خود را 
برطرف كند. بررسى ها نشان مى دهد كشورهاى 
همســايه نظير عراق، افغانستان و كشورهاى 
حــوزه خليج فارس نزديك به 3,5 ميليون تن 
واردات گوشت مرغ دارند؛ طبيعتاً اين بازار براى 
كشورى مانند ايران كه در منطقه خود سرآمد 
توليد است، بسيار مغتنم است تا توليدكنندگان 
علاوه بر تأمين بازار داخلى بتواند اضافه ظرفيت 

توليدى خود را صادر كنند.

ميرسليم: 
طرح استانى شدن انتخابات در 

مجمع تشخيص رد شده است
تسنيم: عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با 
اشاره به طرح استانى شدن انتخابات مجلس كه 
كليات آن در روزهاى اخير از سوى نمايندگان 
مجلس به تصويب رسيده است، گفت: با وجود 
اينكه قانون انتخابات در 40 سال اخير سه بار 
به كلى تغيير كرده و ده ها بار نيز اصلاح شده، 
ولى همچنان داراى اشــكالات متعددى است. 
براى برطرف كردن اين اشــكالات، لازم است 
كه شــوراى نگهبان، مجلس شوراى اسلامى و 
وزارت كشور با اتكا بر سياست هاى كلى ابلاغى 
در شهريور 1395، با يكديگر همكارى و تعامل 
داشته باشند. آنچه اخيراً تحت عنوان استانى 
شدن انتخابات از سوى برخى نمايندگان مجلس 
مطرح شده، منطبق بر سياست هاى كلى نظام 
نيست و بعيد است بدون اعمال تغييرات اساسى 
به تصويب نهايى رسيده و تبديل به قانون شود. 
بحث استانى شدن انتخابات پيش از اين در قالب 
پيشنهاد در صحن مجمع تشخيص مطرح و رد 
شده است، اين طرح ممكن است دربرگيرنده 
منافع برخى نمايندگان باشد، اما در مجموع به 
ضرر مردم سالارى دينى تشخيص داده شد. گاه 
بهبود كيفيت فعاليت هــاى مجلس در اجراى 
پيشنهادهايى نيست كه موجب كاهش سطح 
مشاركت و رغبت مردم براى حضور در انتخابات 
شود. براى انتخابات مجلس منطقى ترين راه حل، 
تعريف حوزه هايى است كه از هر كدام يك نفر 
نماينده با كسب رأى اكثريت مطلق به مجلس 
راه يابنــد. در حال حاضر حوزه هايى با بيش از 
چندين نماينده داريم كه با كســب 25 درصد 
آراى مردمى به مجلــس راه مى يابند. به بيان 
دقيق تر مجلس ما از پشتوانه آراى اكثريت مردم 

به طور كامل برخوردار نيست.

كنايه رئيس قوه قضائيه به احمدى نژاد:
پاره كردن رأى دادگاه

 توهين آشكار به قانون است
اخبار: آيــت االله آملى لاريجانى در جلســه 
مسئولان عالى قضايى گفت: يكى از مهم ترين 
دلايل هجمه هاى دشــمن به دستگاه قضايى 
جمهورى اسلامى اين است كه ما همواره تلاش 
كرده ايم راه نفوذ دشــمنان را ســد كنيم. قوه 
قضائيه در جريان فتنه سال 88 و ساير مواردى 
كه دشمن با ســوء استفاده از برخى ناآرامى ها 
تلاش داشت به ساحت اقتدار كشور ورود كند، 
با همكارى نهادهــاى امنيتى و انتظامى اجازه 
تحقــق چنين رؤيايى را نداد و اين سرمنشــأ 
حملات به قوه قضائيه بوده اســت. يك قاضى 
براســاس وظيفه و در حد فهم خود از قانون، 
حكمى صادر مى كند. به محض اينكه برخى اين 
حكم را در تضاد با منافع خود مى بينند، شروع 
به تخريب، توهيــن و افترا مى كنند. از نظر ما 
هيچ ايرادى ندارد كه كســى به صورت فنى و 
كارشناسى بگويد حكم قاضى از نظر برداشت 
و اســتنباط قانونى اشكال داشته است، اما مرز 
انتقاد با توهين و تخريب و افترا واضح اســت. 
وقتى بگوييم قاضى توطئه و تبانى كرده يا بر 
اثر فشار از سمت مسئولان دستگاه قضايى رأى 
داده اســت، ديگر در دايره انتقاد نمى گنجد و 
توهين بلكه در مواردى افترا به شــمار مى آيد. 
ممكن است در جايى ابهاماتى براى افراد وجود 
داشته باشد، اما در كجا رسم است كه هر كسى 
به قوه قضائيه هر نسبتى بدهد و بعد مدعى شود 
كه انتقاد كرده اســت؟ كسى كه رأى دادگاه را 
پاره مى كند يا مى سوزاند، به قانون و قوه قضائيه 

آشكارا توهين كرده است.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

جام ملت هاى آسيا 2019

اعتراض يك تشكل دانشجويى به بنياد مستضعفان
تابناك: جنبش عدالتخواه دانشجويى در نامه اى خطاب به رئيس بنياد مستضعفان 
نوشــت: پيگيرى هاى جنبش عدالتخواه دانشجويى حاكى از اين است كه اماكنى از 
طرف بنياد مســتضعفان تحت عنوان دفتر كار در اختيار آقايان محمود احمدى نژاد 
(رئيس جمهور ســابق) و عزت االله ضرغامى (رئيس اســبق صدا و سيما) در منطقه 
ولنجك و پاستور قرار گرفته است؛ بنابراين با عنايت به رسالت مقدس بنياد مستضعفان 
انقلاب اسلامى مبنى بر «صرف اموال منقول و غيرمنقول مصادره اى از رژيم سابق به 
نفع مستمندان، كارگران و كارمندان ضعيف» لطفاً پاسخ دهيد كه ساكنان نامبرده، 
شــامل كدام يك از سه دسته فوق بوده و براســاس كدام منطق از اين امتياز بهره 
مى برند؟ اميد است جهت شفافيت موضوع، توضيح مستدل و مستندى را پيرامون اين 
واگذارى ارائه فرماييد. در غير اين صورت، هر چه سريع تر نسبت به تخليه و بازگشت 

اين املاك به بيت المال اقدام شود.

آيا ايران از برجام خارج مى شود؟
خانه ملت: حشــمت االله فلاحت پيشه، رئيس كميســيون امنيت ملى مجلس در 
خصوص مطرح شدن موضوع استعفاى ظريف و خروج ايران از برجام، اظهار داشت: 
اين مباحث بيشتر در فضاى رسانه اى دامن زده شده است. موضع ايران از زمان پذيرش 
برجام تاكنون تداوم ارتباط با جامعه بين المللى و تلاش براى انزواى آمريكا در موضوع 
برجام بوده است. ايران در اين شرايط تغييرى را در راهبرد خود در قبال برجام ايجاد 
نكرده است، البته اين به معناى ثابت ماندن راهبرد برجام از سوى ايران نيست و امكان 

دارد در كشور تصميم ديگرى پيرامون برجام اتخاذ شود.

صندوق قرض الحسنه مهر ايثارگران مجوز فعاليت ندارد
اخبار: بانك مركزى اعلام كرد كه تشــكيلات موسوم به صندوق قرض الحسنه مهر 
ايثارگران (مؤسسه حمايت ايثارگران) فاقد هر گونه مجوز از بانك مركزى جمهورى 

اسلامى ايران بوده و فعاليت آن غيرقانونى است.

امارات يك – تايلند يك
تساوى با طعم صعود 

ورزش : تيم امارات با تســاوى برابر تايلند 
به عنوان صدرنشين گروه A جام ملت هاى 

آسيا راهى يك هشتم نهايى شد.
در گروه نخســت مسابقات جام ملت هاى 
آسيا امارات ميزبان مقابل تايلند قرار گرفت 
كه اين ديدار با تساوى يك بر يك به پايان 
رسيد و ميزبان بدون شكست و با 5 امتياز به 

عنوان صدرنشين راهى مرحله بعد شد.
در اين ديدار ابتدا امارات توســط على مبخوت در دقيقه 8 پيش افتاد اما سيتيفان 
پوانگچان در دقيقه 42 بازى را به تساوى كشاند. اين نتيجه تا پايان 90 دقيقه ادامه 
داشــت تا امارات به عنوان صدرنشــين از گروه اول جام ملت هاى آسيا صعود كند و 

تايلندى ها نيز تيم دوم اين گروه لقب بگيرند.
در دقيقه 7 بازى الحســن صالح پاس در عرض خوبى به اسماعيل الحمادى داد كه 
اين بازيكن بعد از پيشتازى تا خط عرضى زمين، با ضربه چيپ پاى چپ تيرك افقى 
دروازه تايلند را به لرزه درآورد ولى در ريباند على مبخوت موفق شد با ضربه سر گل 

اول امارات را به ثمر رساند.
در شــرايطى كه هواداران امارات منتظر شــنيدن صداى سوت پايان بودند در 
دقيقه 41 پاس هــاى پياپى بازيكنان تايلند از ميانــه زمين تا محوطه جريمه 
امارات نتيجه بخش شــد و بعد از پاس بلند سونگ كراسين، دانگ دا قصد داشت 
شــوت زنى كند كه توپ مقابل پاى او جفت و جور نشد كه در ادامه نيز محمد 
احمد نتوانســت توپ را دفع كند تا با اشــتباه او، پوآنگ جانگ ضربه نهايى را 
بزند و در ريباند توپ توســط خالد عيسى، با شــوت بغل پا گل تساوى تايلند 

را به ثمر رساند.
اين ديدار در نيمه دوم نيز با بازى محافظه كارانه دو تيم همراه بود تا تيم ها با تقسيم 

امتيازها كار خود را پايان دهند. 

بحرين يك – هند صفر
صعود دراماتيك بحرين در دقايق پايانى

ورزش: همزمان با ديدار ميزبان و تايلند، دو 
تيم هند و بحرين در سومين ديدار خود در 
جام ملت هاى آسيا برابر هم قرار گرفتند كه 
اين ديدار با برترى يك بر صفر تيم بحرين 

به پايان رسيد.
در نخســتين ديدار همزمان گروه اول جام 
ملت هاى آسيا كه زودتر به پايان رسيد دو 
تيم هند و بحرين برابر هم قرار گرفتند كه اين ديدار با يك گل به سود بحرين به پايان 

رسيد تا اين تيم از گروه نخست رقابت هاى جام ملت هاى آسيا صعود كند.
تك گل اين ديدار را بحرينى ها توسط راشد از روى نقطه پنالتى به ثمر رساندند.

 امارات صدرنشين؛ تايلند و بحرين تيم دوم و سوم
 در اين گروه امارات با 5 امتياز صدرنشــين شد و تايلند با قانون بازى رو در رو 
بالاتــر از بحرين با 4 امتياز در رده دوم قــرار گرفت. همچنين بحرين نيز با 4 
امتياز و به عنوان يكى از تيم هاى برتر سوم توانست راهى مرحله بعد شود.هند 

هم با 3 امتياز در رده چهارم ايستاد و حذف شد.

تيم هند و بحرين برابر هم قرار گرفتند كه اين ديدار با يك گل به سود بحرين به پايان 

در انحصار افرادى معدود باشد

فارس: سعيد جليلى، عضو مجمع تشخيص 

شماره پيامك: 30004567

ارتباط خودكشى يك زن جوان و نماينده مجلس چيست؟

نامه بسيج دانشجويى دانشگاه تربيت مدرس به آيت االله لاريجانى:

پزشكيان حمايت خود از نماينده ملكان را رد كرد

پيوستن به «پالرمو» و «CFT» چيزى جز زيان هاى جبران ناپذير عايد كشور نمى كند

خبر

خبر

اخبار: هرچند حواشى نماينده سراوان مدتى است فروكش 
كرده، اما حواشى ســاير نمايندگان پايانى ندارد، با انتشار 
خبر خودكشــى يــك زن جوان در غرب كشــور، ماجراى 
درگيرى وى با يكى از نمايندگان فعلى مجلس به ســرعت 
مورد توجه رسانه ها و افكار عمومى قرار گرفت و موضوع را 

به مجلس هشتم نيز كشاند.
زهــرا نويدپور كه چند روز پيش خودكشــى كــرده بود، 
مدعى بود كه قربانى تجاوز نماينده شهرســتان ملكان در 
مجلس شده اســت. عليرضا زاكانى، نماينده سابق مجلس 
شوراى اســلامى در صفحه توييتر خود درباره حاشيه هاى 
اخير اين نماينده مجلس توضيحاتــى ارائه داد. زاكانى در 
حســاب توييتر خود نوشــت: «ادعاى خودكشى دخترى از 
سوءاســتفاده نماينده شهرســتان ملكان نياز به اثبات در 
دادگاه دارد، ولى كميســيون تحقيق مجلس هشتم بعد از 
بررسى هاى زياد رأى به عدم صلاحيت اين نماينده داد كه 
اتفاقاً با دفاع دكتر پزشــكيان وى در مجلس ماند و بالطبع 

ايشان در صورت اثبات بايد پاسخگوى اين اتهام نيز باشد».
اما پزشــكيان رئيس فعلى هيئت نظارت بر رفتار نمايندگان 
مجلس روز گذشــته بابيان اينكه حواشى ايجادشده در مورد 
نماينده ملكان بررسى مى شود، گفت: «شاكيان نماينده ملكان 
مســتندات خود را ارائه كنند. با همكارى قوه قضائيه حواشى 
ايجادشده در مورد نماينده ملكان را بررسى مى كنيم تا چنانچه 
صحت داشته باشد با نماينده متخلف برخورد شود؛ در غيراين 

صورت شايعه پراكنان تحت پيگرد قرار خواهند گرفت». 

من چكاره هستم؟!
رئيــس هيئت نظــارت بر رفتــار نماينــدگان مجلس در 
مــورد برخى اظهارنظرها مبنى بر حمايت خود از ســلمان 
خدادادى، گفت: «من چكاره هســتم كه سلمان خدادادى 
تحــت حمايت من باشــد؛ من در هيئت نظــارت بر رفتار 
نمايندگان تنها يك رأى دارم و چنين ادعاهايى نشانه اين 
است كه برخى از اين موضوع براى تخريب ديگران استفاده 

مى كنند». 
پزشــكيان با اشاره به موضوع دفاع وى از سلمان خدادادى 
در مجلس هشــتم گفت: «برخــى مى خواهند موضوع 11 
سال پيش را به جريانات اخير نسبت دهند كه نوعى فريب 

افكار عمومى است».
حال بايــد ديد آيا مجلس پاســخ قانع كننــده اى ارائه 
خواهــد داد يا قوه قضائيه دســت به كار مى شــود يا با 
ادامه ســكوت مســئولان، ابهامات اين پرونده همچنان 

ماند. خواهد  باقى 

 اخبار: كارگروه مقابله با تحريم بسيج دانشجويى دانشگاه تربيت 
مــدرس طى نامه اى بــه آيت االله آملــى لاريجانى رئيس مجمع 
تشخيص مصلحت نظام نوشت: طبق اجماع نظر اكثريت كارشناسان 
انقلابى حوزه مقابله با تحريم، در شرايط حساس كنونى، پيوستن 
به دو كنوانســيون پالرمو و CFT به هيچ عنوان به مصلحت نظام 
مقدس جمهورى اسلامى ايران نيست و به جرئت مى توان گفت كه 
جز زيان هاى بعضاً جبران ناپذير چيز ديگرى عايد كشور نخواهد كرد.
در اين نامه خطاب به آيت االله لاريجانى آمده اســت: « با ســلام و 
صلوات بــر محمّد و آل محمّد (ص)، ضمــن آرزوى توفيق الهى 
براى جنابعالى در انجام مسئوليت خطير رياست مجمع تشخيص 
مصلحت نظام؛ اخيرا در پى ارجاع بخشــى از لايحه الحاق ايران به 
كنوانسيون CFT و كنوانسيون پالرمو به آن مجمع، وظيفه خود 
دانستيم كه در اين مقطع حســاس و سرنوشت ساز براى ملت و 

نظام مقدس جمهورى اسلامى ايران، نكاتى مهم در خصوص اين 
موضوع چالش برانگيز كه حاصل مطالعات و بررسى هاى مجدانه 
كارشناســان خبره در زمينه مقابله با تحريم است را به استحضار 
حضرتعالى برسانيم. در حالى موافقان پيوستن به CFT و پالرمو از 
مزاياى نسيه پيوستن به آن سخن مى گويند و به صراحت مى گويند 
هيچ تضمينى براى رسيدن به اين مزايا وجود ندارد، نپيوستن به 

CFT و پالرمو مزاياى بدون شك زير را به همراه خواهد داشت:
1. با نپيوستن به كنوانسيون CFT و كنوانسيون پالرمو، مسيرهاى 
كارآمد دور زدن تحريم هاى بانكى و مالى كنونى حفظ خواهد شد 
و راه براى ارتقاى مسيرهاى كنونى و بازگشايى مسيرهاى ديگر دور 

زدن اين تحريم ها  باز خواهد ماند.
2. فــروش نفت خام و ميعانات گازى به صــورت ارزى و ريالى در 
بورس انرژى كه به لطف خدا آغاز شده و اكنون در حال انجام است 

متوقف نخواهد شد و گسترش نيز پيدا خواهد كرد.
3. منابع مالى بخش هاى دفاعى كشور غيرقابل شناسايى و تحريم 
باقى خواهد ماند و پيشــرفت هاى بخش صنعت موشــكى كشور 
متوقف نخواهد شــد. همچنين موقعيت منطقه اى ايران و دفاع از 

مظلومين منطقه به پيشرفت خود ادامه خواهد داد.
4. راه هاى كاهش وابستگى كشور به دلار و يورو از طريق نظامات 
مستقل دوجانبه مالى و ... گسترش پيدا خواهد كرد و كنترل قيمت 

ارز در كشور ساده تر خواهد شد.
مى توان گفت كه طبق اجماع نظر اكثريت كارشناســان انقلابى 
حوزه مقابله با تحريم، در شــرايط حساس كنونى، پيوستن به دو 
كنوانسيون پالرمو و CFT به هيچ عنوان به مصلحت نظام مقدس 
جمهورى اســلامى ايران نيست و به جرئت مى توان گفت كه جز 

زيان هاى بعضاً جبران ناپذير چيز ديگرى عايد كشور نخواهد كرد.»

سخنگوى وزارت 
امور خارجه: 
جمهورى اسلامى 
ايران حق استفاده 
از همه فناورى هاى 
موجود را براى 
پيشرفت دارد و در 
اين مسير در انتظار 
نظر و خواست 
ديگران نخواهد بود

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

 فراخوان شب شعر انقلاب اسلامى ويژه زائران غيرايرانى منتشر شد   آستان نيوز: به مناسبت دهه مبارك فجر مديريت امور زائران غيرايرانى آستان قدس رضوى سومين شب شعر بين المللى 
انقلاب اسلامى را با موضوع نقش انقلاب و بيدارى اسلامى برگزار مى كند. موضوعات اين شب شعر «امام خمينى(ره) رهبر مقتدر قرن معاصر»، «انقلاب اسلامى و اثرات جهانى آن در عرصه هاى فرهنگى و اجتماعى» 

و... است. علاقه مندان تا يك بهمن ماه امسال فرصت دارند تا آثار خود را به ايميل iro@imamrezashrine.com ارسال كنند. نوشتن ذكر نام، كشور، ايميل در ذيل شعر الزامى است.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
از سوى آستان قدس رضوى صورت گرفت

توزيع 7000 بسته حمايتى ويژه محرومان در همدان
وقف  كميته  مسئول  نيوز:  آستان 
و نذر دفتر نمايندگى آســتان قدس 
رضوى در استان همدان گفت: آستان 
قدس رضوى در همدان با مشاركت 
خيران و نيكــوكاران بيش از 7000 
بســته  حمايتى را بيــن خانوار هاى 
محروم و نيازمند اين اســتان توزيع 
كرده اســت.محمود مســگريان در 

مراسم «معين الضعفاء» كه با حضور بيش از 400 تن از خيران و مسئولان استانى در 
مسجد امام خمينى(ره) همدان برگزار شد، اظهار كرد: دفتر آستان قدس رضوى در 
همدان از اسفندماه سال 95 برنامه خود را براى شناسايى و توزيع سبد كالا در بين 
محرومان و مستمندان آغاز كرده است.وى تصريح كرد: به همت اين دفتر نمايندگى 
تاكنــون بيش از 6000 محروم زيارت اولى به زيارت امام على بن موســى الرضا(ع) 
اعزام شدند، همچنين اخيراً 100 سرى جهيزيه را به زوج هاى جوان اين استان اهدا 
كرده است.وى از كمك 70 ميليون تومانى دفتر آستان قدس رضوى در همدان به 
زلزله زدگان كرمانشاه خبر داد و خاطرنشان كرد: علاوه بر اين تاكنون 1570 نفر از 
محرومان استان از خدمات خادمياران سلامت بهره مند شده اند.مسگريان گفت: به 
همت دفتر نمايندگى آســتان قدس رضوى در اســتان همدان بيش از 300 رأس 

گوسفند قربانى و گوشت آن بين خانواده هاى نيازمند توزيع شده است.

به همت آستان قدس رضوى اتفاق افتاد
بهره مندى 3000 بيمار روستاهاى كلات

از خدمات پزشكى رايگان
آســتان نيوز: مدير امور توســعه سلامت بنياد سلامت آســتان قدس رضوى از 
بهره مندى نزديك به 3000 بيمار محروم روســتاهاى كلات از خدمات پزشــكى 
تخصصى رايگان خادمياران ســلامت اين بنياد در اين شهرستان خراسان رضوى 
خبر داد. محمود ابراهيمى گفت: در ادامه ارائه خدمات پزشــكى رايگان به بيماران 
محروم روستاهاى شهرستان كلات با مشاركت فعال خادمياران سلامت بنياد سلامت 
آستان قدس رضوى، به 2985 بيمار خدمات تخصصى پزشكى مختلف در روزهاى 
پنجشنبه و جمعه، 20 و 21 دى 1397 در بيمارستان امام حسن مجتبى(ع) كلات 
ارائه شــد.وى ادامه داد: بيماران از خدمات پزشكى تخصصى در رشته هاى جراحى 
سرپايى، ارتوپدى، چشــم، اطفال، طب اورژانس، راديولوژى، قلب و عروق، داخلى، 

روانپزشكى، زنان، اپتومترى و گوش و حلق و بينى بهره مند شدند.

خـــبر

 آســتان / سارا صالحى  شايد كمتر فضاى 
ورزشى را بتوان در اين شهر پيدا كرد كه مثل 
ايــن مجموعه همه آن چه بــراى حضور امن و 
آرام و البتــه حرفه اى بانوان نياز اســت، يكجا 
داشته باشــد. مجموعه اى متعلق به خود مردم 
كه هماننــد آقايان، پذيراى بانــوان علاقه مند 
به ورزش و تندرســتى هم هســت. مجموعه 
تربيت بدنى آســتان قدس پيش از آنكه اسباب 
و لوازم ورزش كردن را فراهم آورد، تلاش كرده 
تا براى همه اســتفاده كنندگان امن و راحت و 
پاكيزه باشد. عواملى كه براى بانوان از اهميتى 
دو چنــدان برخوردار اســت و مى تواند انگيزه 
مضاعفى براى حضور پررنگ تر زنان مشهدى در 
عرصه هاى مختلف ورزشى و درخشش در سطح 

ملى و بين المللى شود. 
رشــته هاى گوناگونى در نوبــت صبح روزهاى 
فــرد اين مجموعــه ويژه بانوان آمــوزش داده 
مى شود كه رشــته تكواندو يكى از آن ها است. 
رشته اى كه به عنوان يكى از واحدهاى آموزشى 
بروبچه هاى رشــته تربيت بدنى دانشــگاه امام 
رضــا(ع) هم تدريس مى شــود و هفته اى چند 
جلسه بهانه حضور و استفاده دانشجويان دختر 
اين دانشــگاه را در ســالن هاى تمرين ورزشى 
مؤسســه تربيت بدنى آستان قدس رضوى مهيا 
مى كند. ساعتى را در كلاس تكواندو مى گذرانيم 
تا از كم و كيف برگزارى دوره هاى ورزشى بانوان 

بيشتر بدانيم: 

 تدبير شيرين مربى
پيش از اينكه وارد فضاى ســالن هاى ورزشــى 
شــويم، صداى خنده حكايت از يك روز شاد و 
مفرح ورزشــى براى دختران جوان و ورزشكار 
همشهرى مان دارد. همه دختران با لباس سفيد 
تكواندو به خط شــده اند و يكى از آن ها جعبه 
شيرينى به دســت، تعارف مى كند و هر كسى 
حرف و مزه اى مى پراند. دليل خريد شيرينى را 
جويا مى شــويم، اين جعبه نان خامه اى غرامت 
شكســت در يك رقابت دوستانه با هم دوره اى 

هاست!
تدبيرى شــيرين كــه مربــى كلاس تكواندو، 
اســتاد الهام دُرحى انديشــيده تا به اين بهانه 
از تلخكامى يك شكســت بكاهد و شــاگردان 

جوان و خام كلاســش را بــه تمرين و تلاش 
بيشتر ترغيب كند. اين مربى و داور درجه يك 
تكواندو از 6 سالگى وارد ميدان تمرين و رقابت 
ورزشى شــده و با خانواده اى سرشناس در اين 
رشــته و اهل ورزش، عناوين گوناگون استانى 
و كشــورى تكواندو را از آنِ خود كرده است. او 
تا دوره ليســانس به حضور در ميادين قهرمانى 
ادامه مى دهــد و پس از آن با ادامه تحصيل به 
گذرانــدن دوره هاى تخصصــى مربيگرى روى 
مى آورد و از سال 86 به صورت رسمى كارش را 
به عنوان مربى آغاز مى كند و با كشف و پرورش 
استعدادهاى دختران جوان زمينه موفقيت نسل 

تازه را فراهم مى كند. 
اســتاد درحى بيان مى كند: «مجزا بودن زمان 
ورزشــى خانم ها و آقايان و تأمين همه شرايط 
امنيتى بــراى حضــور بانوان در ايــن مكان، 
مهم ترين وجــه تمايز مجموعــه تربيت بدنى 
آستان قدس با سالن هاى ورزشى مشابه سطح 

شهر است».
اين استاد دانشگاه، به كنار هم بودن كلاس هاى 
واحدهاى درســى  براى گذرانــدن  ورزشــى 
دانشجويان اشاره  كرده و مى افزايد: «اين پارامتر 
بحث اياب و ذهاب دانشــجويان را بسيار راحت 

كرده است. همين طور برخوردارى از تجهيزات 
تخصصى ورزشى تكواندو چون ميت و يا لوازم 
مبــارزه اى، عامل مهم ديگرى بــراى حضور و 
جذب خانم ها به استفاده از اين مجموعه است.»

اين صاحب دان 5 رشته تكواندو با داشتن 15 
سال سابقه كار حرفه اى در اين رشته، همكارى 
با اين مجموعه را نقطه قوت كارنامه كارى خود 
عنوان و خاطرنشــان مى كند: «به دليل اينكه 
احترام و شــأن و منزلت خانم ها و استادان در 
اين مجموعه بســيار حائز اهميت اســت و از 
طرفــى، تخلق به مبانى اخلاقى مهم ترين اصل 
در اين رشته است؛ از اين نظر كار تحت اين نام 
براى هم مدرس و هم هنرجو ارزشمند است.»

 شناگرى كه تكواندو كار مى كند
شيما احسان پور، دانشــجوى سال سوم رشته 
تربيت بدنــى دانشــگاه امام رضــا(ع) يكى از 
دختران جوان و باانگيزه مشــهدى است كه به 
واسطه تحصيل در رشــته تربيت بدنى مرتباً از 
امكانــات مجموعه تربيت بدنى آســتان قدس 
رضوى اســتفاده مى كند. رشته تخصصى او در 
دانشگاه شنا اســت ولى آرزوهاى زيادى براى 
ورزش بانوان دارد؛ بخصوص دوســت دارد در 

رشته تخصصى شــنا قهرمان شود تا به عنوان 
يك بانوى موفق ايرانى مطرح شود.

از فشار تمرينات خسته شده و به قول معروف، 
مربى حســابى عرقش را درآورده. براى همين 
به ســختى حاضر بــه گفت وگو مى شــود، اما 
حرف هاى خوبى براى گفتــن از ورزش بانوان 
دارد. اول از همــه از توجــه بيشــتر به ورزش 
بانوان در شهر مشهد مى گويد: «با وجود اينكه 
مجموعه هاى مختلفى در شهر به ورزش بانوان 
اختصاص دارد اما تا رشد كمى و كيفى و تأمين 
نظر همــه خانم هاى علاقه مند بــه ورزش راه 

زيادى داريم.»
بعد نقبى به تجهيزات و شــرايط مهيا شــده 
در ايــن مجموعــه مى زند و ادامــه مى دهد: 
«بــا اين حــال، امكانات، امنيــت و پاكيزگى 
ســالن هاى تمرين ورزشى آســتان قدس، نه 
تنها با ســالن هاى خصوصى سطح شهر بلكه 
با ســالن هاى ورزشى دانشــگاه خودمان قابل 
مقايسه نيست. ضمناً سالن هاى اين مجموعه 
نظــم و نظــارت خاصــى دارد و از همه نظر 
بخصــوص رعايت مســائل عفــاف و حجاب، 
اســتفاده از اين مكان ورزشــى براى خانم ها 

خيلى مناسب است.» 

 روايت يك بسكتباليست
سراغ يكى ديگر از رزمى كارها مى رويم كه كنار 
شياپچانگ پيوسته اين طرف و آن طرف مى رود. 
خود را سپيده مقدم معرفى مى كند. ترم پنجم 
رشته تربيت بدنى اســت و از قطرات عرق روى 
پيشانى اش معلوم است كه با انگيزه قوى اين راه 
را انتخاب كرده است. از دليل انتخاب اين رشته 
برايمان تعريف مى كند: «برخلاف ميل خانواده، 
از همان دوره دبيرستان به ورزش خيلى تمايل 
داشتم، به واسطه همين علاقه زياد به تربيت بدنى 

كم كم توانستم آن ها را هم علاقه مند كنم.»
رشــته تخصصى دانشــگاهى او بسكتبال است. 
خواهران دوقلوى موفق بسكتبالى، عاطفه و بهاره 
كتابدار را به عنوان الگوى ورزشــى خود در نظر 
دارد و تمام همت خود را به كار بســته تا بعد از 
طى مراحل قهرمانى اين رشته، در آينده نزديك 

مربى بزرگى شود. 
از وى دربــاره تفــاوت كلاس هــاى خصوصى 
بسكتبال در سطح شهر مشهد با مجموعه ورزشى 
آستان قدس جويا مى شويم. نفس نفس مى زند و 
مى گويد: «در هر رشته اى يك باشگاه خصوصى 
ســطح يك وجود دارد، مثلاً در رشته بسكتبال 
اگر كلاس هاى تمرينى غيردرسى مان را در خانه 
بســكتبال بگذرانيم، خيلى خوب است. با همه 
اين اوصاف، سالن هاى تربيت بدنى آستان قدس 
فوق العاده اســت؛ چه از نظر امكانات اســتاندارد 
و چه از لحاظ مربيان حرفــه اى آن كه زير نظر 
هيئت بسكتبال اســتان قرار دارند. يكى ديگر از 
ويژگى هاى جذاب براى دانشجويان تربيت بدنى 
كه از اين مجموعه استفاده مى كنند، اين است كه 
همه كلاس هاى آن در يك مســير و در كنار هم 
قــرار دارد و براحتى مى توانيم واحدهاى مختلف 
ورزشى را پشت ســرهم بگذرانيم.»بى شك اين 
جمع و آرزوها شان، مشــتى از خرمن آرزوهاى 
نســل آينده اين سرزمين اســت كه دستيابى 
به اهدافشــان به جز تلاش و ممارست، توجه و 
نگاه بيشتر به ورزش بانوان را مى طلبد و ناگفته 
پيداســت هرچه امكانات ورزشى مثل آنچه در 
مجموعه تربيت بدنى آســتان قدس فراهم شده 
است براى اين قشر بيشتر باشد، نسل هاى آينده 
اين مرز و بوم قوى تر و شاداب تر پرورش خواهند 

يافت. 

يك روز با بانوان ورزشكار در سالن هاى تمرين مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى 

توجه به ورزش بانوان، پرورش نسل شاداب آينده

وقف  كميته  مسئول 
و نذر دفتر نمايندگى آســتان قدس 
رضوى در استان همدان گفت: آستان 
قدس رضوى در همدان با مشاركت 

هاى 
محروم و نيازمند اين اســتان توزيع 
كرده اســت.محمود مســگريان در 
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همايش ملى اسوه صبر به مناسبت ولادت حضرت زينب (س) با حضور خانواده شهدا 
در حرم رضوى برگزار شد
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

 حذف 4 صفر تأثيرى بر تورم ندارد  نماينده مردم همدان گفت: حذف چهار صفر از پول ملى تأثيرى در رشد اقتصادى و تورم ندارد و بايد تيم اقتصادى دولت برنامه اى براى برگشت ارزش پول ملى و تحول 
در اقتصاد تعريف كند.امير خجسته نماينده مردم همدان در مجلس در واكنش به خبر حذف چهار صفر از واحد پول ملى، اظهار داشت: سياست گذارى پولى و بانكى كشور بايد به يك انضباط برسد تا بدين وسيله 

تورم كنترل و ارزش پول ملى حفظ شود. وى تأكيد كرد: بايد تيم اقتصادى دولت برنامه اى براى برگشت ارزش پول ملى و تحول در اقتصاد تعريف كند.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r راه اندازى سامانه مردمى
براى افشاى مفاسد اقتصادى و ادارى 

ستاد هماهنگى مبارزه با مفاسد اقتصادى رياست جمهورى پيشنهاد راه اندازى 
سامانه ارتباطى گزارش هاى مردمى مربوط به مفاسد اقتصادى و ادارى را به هيئت 
دولت ارائه كرد. با راه اندازى سامانه ارتباطى با گستره وسيع و با حداكثر امكانات، 
جهت گزارش تخلفات و مفاسد در سراسر كشور، امكان پيگيرى مفاسد اعلامى 
از سوى عموم مردم و مؤسسات مردم نهاد با اطلاع رسانى به ايشان فراهم شد و 

امكان ارتكاب فساد كاهش خواهد يافت.

بسته حمايتى دولت فقط به يارانه بگيران پرداخت مى شود 
پرداخت بســته حمايتى دولت تنها به 
آن دســته از افرادى پرداخت مى شود 
كه يارانــه دريافت مى كنند. در صورتى 
كه فردى يارانه دريافت نكند مشــمول 
اين طرح نمى شود. پيرو مصوبه هيئت 
محترم وزيران درخصوص «دستورعمل 
بسته كمك جبرانى و حمايت غذايى از 
گروه هاى كم درآمد جامعه»، و آمار بيمه پردازان ســازمان تأمين اجتماعى مقرر 
شــد خانوارهايى با درآمد كمتر از ســه ميليون تومان در ماه، بسته حمايتى را 

دريافت كنند.

انتشار آگهى استخدام 5000 كارمند جديد دولت
در هفته آينده 

رئيس ســازمان ادارى و استخدامى از انتشــار اطلاعيه براى بكارگيرى 5000 
كارمند جديد دولت در هفته آينده خبر داد. جمشــيد انصارى رئيس ســازمان 
ادارى و استخدامى افزود: در طى پنج سال گذشته 140 هزار نفر استخدام شدند. 
تابستان گذشته براى 18 هزار نفر آزمون استخدامى برگزار شده است همچنين 
آزمون هاى وزارت بهداشت به صورت اختصاصى برگزار شده و سال گذشته 11 

هزار نفر در اين وزارتخانه استخدام شده اند.

توزيع مرغ 8900 تومانى توسط واحدهاى سيار شركت 
پشتيبانى امور دام 

مديرعامل شركت پشــتيبانى امور دام 
گفت: مرغ منجمد و گرم به قيمت هاى 
8900 تومــان و 9800 تومان، علاوه بر 
توزيــع در تمام ميادين ميــوه و تره بار، 
فروشــگاه هاى زنجيــره اى و اصنــاف 
منتخب، توسط واحدهاى سيار شركت 
پشتيبانى امور دام در سطح شهر تهران 
توزيع مى شود. حميد ورناصرى مديرعامل شركت پشتيبانى امور دام اظهار كرد: 
مردم با خيال راحت مى توانند مرغ منجمد را با قيمت مناسب 8900 تومانى از 
مكان هاى ياد شده خريدارى كنند و اطمينان داشته باشند كه اين محصولات از 

كيفيت مناسبى برخوردارند.

كره جنوبى واردات ميعانات گازى از ايران را از سر گرفت 
منابع آگاه اعلام كردند پس از چهار ماه توقف صادرات حامل هاى انرژى از ايران 
به كره جنوبى، اين كشــور در ماه ژانويه 2 ميليون بشكه ميعانات گازى از ايران 
دريافت خواهد كرد. كره پنجمين واردكننده نفت در جهان محسوب مى شود و 
انتظار مى رود نخســتين محموله ميعانات گازى ايران با حجم 960 هزار بشكه 
اين هفته به بندر اينچئون كره برسد. بنا به آمار شركت هاى كارگزارى نخستين 

محموله ميعانات گازى ايران در روز 15 ژانويه در بندر كره پهلو خواهد گرفت.

وزير راه و شهرسازى 3 معاون خود را تغيير داد
محمد اسلامى، وزير راه و شهرسازى سه معاون بخش مسكن خود را تغيير داد.

بر اين اساس مازيار حسينى به جاى حامد مظاهريان به عنوان معاون مسكن و 
ساختمان، محمد پژمان به جاى عشايرى به عنوان مديرعامل بازآفرينى شهرى 
و خانم مالواجرد به جاى ايزدى به عنوان معاون معمارى و شهرســازى منصوب 
شده اند. با وجود آنكه وزير راه و شهرسازى هنوز رسماً اين موضوع را اعلام نكرده 

است، اما جايگزينى اين سه مدير ارشد وزارت راه و شهرسازى قطعى است.

خصوصى سازى استقلال و پرسپوليس به تعويق افتاد 
در حالى كه وزير ورزش و رئيس سازمان 
خصوصى ســازى اصرار دارند استقلال و 
پرســپوليس تا پايان سال واگذار شوند، 
شــنيده ها از مجلس عكس اين موضوع 
را حمايت مى كند.پورى حســينى در 
حالى وعده خصوصى سازى سرخابى ها 
تا پايان ســال را داده كــه وزير اقتصاد 
با عدم تشكيل جلســه هيئت واگذارى، قصد بركنارى وى را از رياست سازمان 
خصوصى سازى دارد و از سوى ديگر كميسيون تلفيق مجلس واگذارى آن ها را به 

سال بعد موكول كرده است. 

دستورعمل اجرايى 
قانون رايگان شدن برق مدارس ابلاغ شد 

مديركل دفتر برنامه ريزى تلفيقى شركت توانير گفت: براى اجراى تكليف مقرر در 
قانون بودجه سال جارى در ارتباط با معافيت بهاى برق مدارس، تاكنون دو بار با 
سازمان نوسازى، توسعه و تجهيز مدارس وزارت آموزش و پرورش جهت ارسال 

فهرست مدارس مشمول معافيت مكاتبه شده است. 
فريد فياض منش گفت: دستورعمل نحوه تعيين الگوى مصرف برق مدارس براى 
شركت هاى توزيع نيروى برق سراسر كشور ارسال شده است و بلافاصله پس از 

دريافت فهرست ياد شده، نسبت به اجرايى شدن آن اقدام خواهد شد.

بازگشت دلار به كانال 10 هزار تومان 
در دو روز اخير قيمت ارز پس از رشــد هزار تومانى، مجدداً نزولى شــد و با افت 
قيمت ديروز بهاى دلار به زير 11 هزار تومان رسيد. در بازار ارز، بهاى دلار 410 
تومان، يورو 250 تومان و درهم 112 تومان افت داشــته است.قيمت سكه طرح 
جديــد در معاملات بازار تهران با 24 هزار تومان افزايش 3 ميليون و 852 هزار 

تومان و دلار با افت 410 تومانى 10990 تومان فروخته شد. 

پرونده مسكن مهر پرند شهريور 98 بسته مى شود
مديرعامل شهر جديد پرند با بيان اينكه 
مسكن مهر شــهر جديد پرند در پايان 
نيمه اول ســال آينده به پايان مى رسد، 
گفت: متوسط رشد جمعيت پرند سالانه 
22 درصد اســت كه اين رشد ناشى از 
مهاجرت اســت.وى با اشاره به اينكه تا 
پايان سال جارى 13 هزار واحد مسكونى 
مهر در شــهر پرند افتتاح خواهد شد، گفت: تا شهريور ماه سال آينده واحدهاى 
مسكن مهر پرند به بهره بردارى خواهند رسيد و مى توان گفت، پرونده مسكن مهر 

در اين شهر بسته خواهد شد.

اختصاص ارز دولتى به واردات جوجه يكروزه 
وزارت صمــت اعلام كرد: واردات جوجه يكروزه از گروه دوم كالايى به گروه يك 
تغيير كرد. وزارت صنعت، معدن و تجارت(صمت) در بخشنامه اى به سازمان هاى 
استانى خود اعلام كرد، واردات جوجه يكروزه گوشتى از گروه دوم كالايى (سامانه 
نيما) به گروه يك كالايى تغيير كرد. بنابراين ارز دولتى به واردات آن اختصاص 

خواهد يافت.

خبر

گروه هاى كم درآمد جامعه»، و آمار بيمه پردازان ســازمان تأمين اجتماعى مقرر 

مهر در شــهر پرند افتتاح خواهد شد، گفت: تا شهريور ماه سال آينده واحدهاى 

 گروه پژوهشــى اقتصــاد اژه اى در 
آخرين اظهارات خود در برنامه تلويزيونى 
«بدون توقف» اشاره اى داشت به بازار وكالت 
و خدمات حقوقى. او از نابسامانى اين بازار 
اظهار نگرانى كرد و از لايحه اى گفت كه در 
دو دولت حســن روحانى بى جواب مانده 
است؛ «لايحه جامع وكالت را ارائه داديم و 
در دولت دهم به جايى نرسيد و در دولت 
يازدهم هم پيگيرى كرديم و نتيجه نداد و 
الان هم دنبالش هستيم و به جايى نرسيده 
است.» همچنين به رقم حق الوكاله ها اشاره 
كرد و گفت: «مشخص نيست كه وكلا از 
هر پرونده چقدر حق الوكاله مى گيرند. در 
همين پرونده بابك زنجانى، شاكى پرونده 
چهار وكيل داشت و 26 جلسه دادگاه طول 
كشيد و هر كدام از آن ها 240 ميليون پول 
گرفتند؛ بنابراين به نظرم بايد اين موضوع 
بازنگرى شود. اين ها همان افرادى هستند 
كه روزى در دستگاه قضايى بودند و الان 
وكيل شدند، قاعدتاً همه را مى شناسند و 
راهكارها را مى دانند؛ بنابراين اينجا رانتى 
وجود دارد. بايد مشخص كنيم كه در ازاى 
جمعيت چند تا وكيل مى خواهيم و سقفى 
براى آن تعيين شــود.» از همين رو بازار 
وكلا وقتى داغ تر مى شــود كه بدانيم اين 
مشاغل به لحاظ ثبت شفاهى قرارداد ها نيز 

از ارائه ماليات سر باز مى زنند. 

 وكيل ها چقدر از حجم اشتغال را 
به خود اختصاص داده اند؟ 

از بين رفتــن حداقل 170 
هــزار فرصــت شــغلى در 
و  بــازار خدمــات حقوقى 
به  بــازار  اين  عقب ماندگى 
توسعه  زيرســاخت  عنوان 
اقتصادى  حوزه هاى  ســاير 
از تبعــات اعمــال ظرفيت 
غيرمنطقى بــر روى آزمون 

وكالت بوده است.
و  صنعــت  كشــاورزى، 
خدمات بستر هاى سه گانه 
اقتصادى براى ايجاد شغل 
و توليــد ثروت در كشــور 
هستند كه هر يك مزايا و 
فرصت هــاى خاص خود را 
در حوزه خلق ثروت و ايجاد شغل دارد. 
مطابق با گزارش ها و آمارهاى ارائه شده 
توســط بانك جهانى، از بين بستر هاى 
از حوزه هاى  هريــك  نامبــرده شــده 
خدمات، كشــاورزى و صنعت به ترتيب 
51، 26و 23 درصــد از حجم اشــتغال 
جهان را به خود اختصاص داده اند كه از 
بين آن ها سهم حوزه خدمات از اشتغال 
جهانى در ســال هاى گذشته همواره در 
حال افزايش بوده اســت. يكى از مزاياى 

ايجاد شــغل در حوزه خدمــات هزينه 
بسيار پايين ايجاد شــغل در اين حوزه 
اســت كه در افزايش ســهم اين حوزه 
در اشــتغال جهان نيــز بى تأثير نبوده 
اســت. يكى از بازار هاى فعال در حوزه 
خدمات بازار خدمات حقوقى اســت كه 
در ســال 2018 به تنهايى بيش از يك 
درصد اقتصاد جهان را به خود نســبت 
داده است. از ديگر ويژگى هاى مهم بازار 
خدمات حقوقى نقش زيرســاخت گونه 
اين بازار در تحقق توســعه اقتصادى و 
سياسى در سطح كشورها است. شواهد 
آمارى و ميدانى حاكى از آن اســت كه 
عدم بهره گيرى مناســب از ظرفيت بازار 
خدمات حقوقى در كشور، ضمن معطل 
نگه داشــتن صدها هزار فرصت شغلى 
در اين بازار، با كوچك نگه داشــتن اين 
بازار سبب شــده تا فرصت ايجاد شغل 
در بسيارى ديگر از حوزه هاى خدماتى، 

صنعتى و كشاورزى نيز از بين برود.

 بازار خدمات حقوقى در ايران
قيمت بالا و كيفيــت پايين خدمات ارائه 
شــده از ويژگى بازار هاى خدمات حقوقى 
در كشور است كه همگى نشان از توسعه 
نيافتگى بازار خدمات حقوقى در كشــور 
دارد. محدود شــدن عمــده بازار خدمات 
حقوقى كشــور بــه خدمــات قضايى در 
شرايطى است كه مطابق با آمار، خدمات 
قضايى تنها 30 درصد از خدمات حقوقى 
را در سطح جهان تشكيل مى دهند و 70 
درصد بازار خدمــات حقوقى در بيرون از 
دادگاه هاى جهان در جريان است. از جمله 

خدمات غيرقضايى مى توان به مشاوره هاى 
تخصصى، وكالت پيمانى، رد حقوق عامه و 
خدمات ثبتى در حوزه داخلى و بين المللى 
اشاره كرد كه از وضعيت مطلوبى در كشور 

ما برخوردار نيستند.

 علت توسعه نيافتگى 
بازار خدمات حقوقى در ايران

توســعه كمى و كيفى در هر بازار ضمن 
وابستگى به وجود زيرساخت هاى قانونى 
لازم، وابســته به اراده بازيگــران آن بازار 
براى توســعه آن است. اعتبار و اختيارات 
نهفته در پروانه وكالت سبب شده تا وكلا 
به اصلى ترين گــروه ارائه دهنده خدمت 
در بازار خدمات حقوقى تبديل شــوند و 
توسعه اين بازار وابسته به اراده آن ها باشد. 
مطالعات ميدانــى و غيرميدانى حكايت 
از عدم تمايل و انگيزه وكلا براى توســعه 
بازار خدمات حقوقى در كشور دارد. مطابق 
با آمار در حالى بــه ازاى هر صدهزار نفر 
76 وكيل در كشــور وجــود دارد كه اين 
آمار براى متوســط دنيا 240 و براى ساير 
كشورها مانند تركيه، عراق، كويت، آلمان 
و آمريكا بــه ترتيــب 113، 134، 144، 
198 و 408 است. فاصله چشمگير ايران 
با ساير كشــور هاى جهان در تعداد وكيل 
ســبب شــده تا بازار خدمات حقوقى در 
كشــور به حالت انحصارى سوق پيدا كند 
كه از نشانه هاى آن مى توان به قيمت بالا 
و كيفيت پاييــن خدمات حقوقى در بازار 
اشــاره كرد. انحصارى بودن بازار خدمات 
حقوقى سبب شــده تا وكلا براى كسب 
ســهم قابل قبول از بازار نيازى به بســط 

كمى و كيفى خدمات خود نداشته باشند و 
در نتيجه آن بازار خدمات حقوقى در كشور 

توسعه پيدا نكند. 

 علت كمبود وكيل در كشور
لازمه ورود افراد به حرفه وكالت در ايران 
مانند عمده كشورهاى توسعه يافته دنيا 
قبولــى در آزمون وكالت اســت با اين 
تفاوت كه ملاك قبولى در كشــورهاى 
مذكــور كســب نمــره  قبولى بــوده و 
افراد بعد از كســب حدنصــاب لازم با 
عنــوان «ظرفيت»  تحت  محدوديتــى 
بــراى ورود بــه حرفه وكالــت مواجه 
نيســتند. تعيين ظرفيت براى قبولى در 
آزمون وكالت سبب شــده كه خيلى از 
افراد با وجود برخــوردارى از صلاحيت 
علمى لازم مجــوز ورود به اين حرفه را 
دريافــت نكنند و با وجود تقاضا در بازار 
خدمات حقوقى تعداد افراد كافى موفق 
به دريافت مجوز براى ورود به آن نشوند. 
از بيــن رفتن حداقــل 170 هزار فرصت 
شــغلى در بــازار خدمــات حقوقــى و 
عقب ماندگى اين بازار به عنوان زيرساخت 
توسعه ساير حوزه هاى اقتصادى از تبعات 
اعمال ظرفيت غيرمنطقى بر روى آزمون 
وكالت بوده است. بر همين اساس اصلاح 
و پيگيرى تصويــب «طرح جامع پذيرش 
و آمــوزش وكلا» كه در اســفند 96 در 
مجلس اعلام وصول  شده و در صف بررسى 
كميســيون حقوقى و قضايى قرار گرفته 
است، فرصت مهمى جهت تغيير وضعيت 
كنونى و جبران تضييع چندين ساله حقوق 

و منافع عامه است.

قدس اظهارات معاون اول قوه قضائيه درباره رانت در كسب و كار وكيل ها را بررسى كرد 

مافـياى وكالت! با تصويب كميسيون تلفيق مجلس
امكان تسويه ريالى و خريد 
محموله هاى خرد در بورس 

نفت فراهم شد 

حجت الاسلام نصراالله پژمانفر نماينده مردم 
مشهد و عضو كميسيون تلفيق بودجه 98 
از فراهم شــدن سازو كارهاى تسويه ريالى 
وجوه در بورس نفت خبر داد و گفت: طبق 
مصوبه مجلس خريــداران در بورس نفت 
ضمن امكان خريد محموله هاى كوچك تر، 
زمان بيشــترى هم براى پرداخت وجوه در 
اختيار داشته و مى توانند صد درصد وجوه 
نفت را به شكل ريالى يا ارزى تسويه كنند.

وى با اشاره به اينكه فروش نفت در بورس 
از جمله راهكارهاى خنثى سازى تحريم هاى 
نفتى اســت و با مشاركت بخش خصوصى 
در كوتــاه مدت موجب تداوم صادرات نفت 
به قيمت مناســب و همچنين مانع بلوكه 
شدن درآمدهاى حاصله از آن مى شود، به 
خبرنگار ما گفت: متنوع ســازى روش هاى 
فروش نفت و پيش بينى تســهيلات بيشتر 
براى خريداران از لحاظ نحوه تسويه و سقف 
خريد و بازه زمانى پرداخت وجوه آن، سبب 

تقويت بورس نفت خواهد شد. 

 تسويه وجوه مبادلات نفتى
 به شكل ريالى 

پژمانفــر يكــى از راهكارهــاى اساســى 
براى بى اثر كــردن تحريم هــاى نفتى را 
متنوع ســازى فروش و تســويه وجوه نفت 
دانست و افزود: ضمن اينكه با فروش ريالى 
نفت خام وابســتگى نقل و انتقالات بانكى 
بــه دلار از بين رفته و معامــلات با واحد 
پول ملى صورت مى گيــرد، اين نياز وجود 
داشت كه زيربناى لازم براى حضور بخش 
خصوصى به گونه اى كه بتواند محموله هاى 
كوچك تر با شيوه پرداخت سهل تر را تهيه 
كند فراهم شــود، با تصويب مجلس اكنون 
علاوه بر تسويه ارزى، سازوكار فروش ريالى 
نفت در بورس نيز فراهم شــده و مشتريان 
متقاضى بخش خصوصى داخلى كه انگيزه 
و انعطــاف لازم جهت دور زدن تحريم ها را 
دارند، مى توانند با خريد محموله هاى مورد 

نظر در اين تجارت فعال شوند.

 امكان خريد محموله هاى خرد 
در بورس نفت

عضو كميسيون تلفيق بودجه 98 با تأكيد 
بر اينكه ســقف خريد نفت براى ســهولت 
بيشــتر از 500 هزار بشــكه بــه 35 هزار 
بشــكه كاهش پيدا كرده است، گفت: خرد 
شدن محموله هاى نفتى در قالب كوچك و 
متوسط، زمينه اى فراهم مى كند كه ريسك 
تحريم نسبت به روش سنتى به ميزان قابل 

توجهى كاهش پيدا كند.
وى تصريــح كرد: با عرضــه نفت در قالب 
محموله هــاى كوچك 35 هزار بشــكه اى 
امــكان شناســايى آن ها، تا حــد مطلوبى 
كاهش مى يابد و اين امكان نيز همچنان در 
دست پيگيرى اســت كه محموله ها از اين 
حجم نيز خردتر شوند تا طيف بيشترى از 

خريداران را جذب كند.

 افزايش زمان پرداخت وجه نفت 
خريدارى شده

پژمانفر تصريح كرد: مسئله مهم ديگر بعد از 
امكان تسويه ريالى، زمان پرداخت هزينه ها 
بود كه اين زمــان از يك ماه به بازه زمانى 
ســه ماه افزايش پيدا كرده اســت تا زمان 
مناسبى براى فراهم كردن منابع مالى براى 

خريداران وجود داشته باشد.
عضو كميسيون تلفيق بودجه 98 با تأكيد 
بر اينكــه بــراى دور زدن تحريم ها بايد از 
تمام ابزارها استفاده كنيم، افزود: در دنياى 
امروز فروش كالاها علاوه بر روال ســنتى 
به روش هاى ديگرى نيــز انجام مى پذيرد 
تا طيف بيشــترى از مشــتريان را به خود 
جذب كند، در اين برهه زمانى بهترين بستر 
براى بى اثر كردن تحريم هاى نفتى، استفاده 
از ظرفيــت بخش خصوصى و واســطه ها 
در بورس انرژى اســت، كه با ايجاد فضاى 
رقابتى بين مشــتريان تا حد امكان قيمت 
نفــت افزايش پيدا كــرده و از طرفى مانع 
تحميل هزينه هاى اضافى به كشور مى شود.
وى عرضه نفت در بــورس انرژى را منجر 
به افزايــش مبادى فروش و در نتيجه عدم 
امكان تحريم فروش نفت دانســت و يادآور 
شد: با تقويت بورس نفت شركت ملى نفت 
ايــران مى تواند علاوه بر حفظ مشــتريان 
دائمــى خــود، در بازارهايى كــه حضور 
كمتــرى دارد با كمك بخــش خصوصى 
حضور پررنگ ترى داشــته باشد و صادرات 
نفت را به مقاصد بيشــترى انجام دهد كه 
در مجموع موجب افزايش درآمدهاى نفت 

ايران مى شود.

گفت و گو

تعيين ظرفيت براى 
قبولى در آزمون 
وكالت سبب شده 
كه خيلى از افراد با 
وجود برخوردارى 
از صلاحيت علمى 
لازم مجوز ورود 
به اين حرفه را 
دريافت نكنند

بــــــــرش

راه اندازى سامانه مديريت 
هوشمند توزيع كالاهاى اساسى 

رئيــس اتاق تعــاون ايران از تهيه «ســامانه 
مهتاب» ويژه توزيع كالاهاى اساسى از زمان 
تخصيص ارز تا زمان دريافت سهميه مورد نظر 

هر خانوار خبر داد. 
بهمــن عبداللهى، با بيان اينكــه براى تهيه 
كالاهاى اساســى، ماهانــه 1,2 ميليارد دلار 
و ســالانه 14 ميليارد دلار مصرف مى شود، 
افزود: در لايحه بودجه ســال 98 نيز همين 
مقدار براى ارز كالاهاى مصرفى درج شــده و 
با وجود اينكه اين رقم به طور كامل مى تواند 
مشكل تأمين كالاهاى اساسى را رفع كند، اما 
به دليل توزيع ناصحيح كالاهاى اساسى، مردم 

با مشكل تأمين اين كالاها روبه رو هستند.
عبداللهى با تأكيد بر اينكه اتاق تعاون يك 
برنامه و نرم افــزار جامع كنترل و نظارت بر 
توزيع كالاهاى اساســى با عنوان «سامانه 
مهتاب» تهيه كرده اســت، اظهار داشــت: 
اين ســامانه به اين شكل عمل مى كند كه 
از ابتــداى تخصيص ارز بــراى تهيه كالاى 
اساســى، مشــخصات دريافت كننده ارز در 
ســامانه ثبت مى شــود و تا زمانى كه كالا 
به دســت مصرف كننده نهايى مى رســد، 
سهميه اى كه بايد به سرپرست خانوار داده 
شود، در آن درج مى شــود؛ اين سامانه در 
40 فروشــگاه تهران فعال شــده و با توجه 
به اســتقبال دولت، قرار شد از ابتداى سال 
آينده مورد استفاده قرار گيرد.به گفته وى، 
ضايعاتى كه در بخش كالاهاى اساســى در 
هنگام توزيــع رخ مى دهد، بــا اجراى اين 

سامانه، حذف مى شود.

بررسى دسترسى مردم به 
اطلاعات حقوق مديران دولتى 

رئيس ســازمان امــور ادارى و اســتخدامى 
از گــزارش نهايى اين ســازمان در خصوص 
راه اندازى سامانه حقوق و مزايا به معاون اول 
رئيس جمهور و بررسى دسترسى عموم مردم 
به سامانه مذكور در جلسات هفته آينده هيئت 

دولت خبر داد. 
جمشيد انصارى گفت: در قانون برنامه ششم 
توسعه به راه اندازى ســامانه حقوق و مزاياى 
كاركنان دولت اشــاره شــده اما حساسيت 
رسانه ها بيشتر معطوف به شفافيت دريافتى 

حقوق و مزاياى مديران است.
وى گفت: امكان تجميع كليه پرداختى ها به 
مديران و مســئولان تمامى دستگاه هاى ذكر 
شده در حكم ماده 29 قانون فراهم شده است. 
تنها اسناد محرمانه مربوط به وزارت اطلاعات، 

نيروهاى مسلح و انرژى اتمى است.
انصارى ادامه داد: دســتگاه هاى خارج از قوه 
مجريــه براى ثبت اطلاعــات پرداختى خود 
همراهــى لازم را نكردنــد به عنــوان مثال 
دســتگاه هاى نظارتى مانند ديوان محاسبات 
اطلاعات خود را در سامانه وارد نكردند.انصارى 
گفت: تاكنــون براى 1683 دســتگاه كاربر 
تعريف شده اين در حالى است كه بايد براى 
3946 دســتگاه كاربر سامانه معرفى مى شد.

انصارى گفت: 1272 دســتگاه قوانين مورد 
عمل خود در پرداخت و اسامى كاركنان را در 
ســامانه مذكور وارد كرده است اين در حالى 
است كه فقط 400 دستگاه اطلاعات خود را 
از سامانه اطلاعاتى به سامانه حقوق و مزاياى 
خود به سامانه ادارى و استخدامى ثبت كردند.

افزايش وام مسكن مهر هنوز 
نهايى نشده است 

معــاون وزير راه و شهرســازى با اعلام اينكه 
افزايش وام مســكن مهر هنوز نهايى نشــده 
است، گفت: تا پايان امسال قرارداد ساخت 60 
هزار مسكن براى اقشار متوسط در شهرهاى 
جديد امضا مى شود. حبيب االله طاهرخانى با 
بيان اينكه حدود يك ميليون نفر در شهرهاى 
جديد اســكان دارند و هفت شهر به محدوده 
جمعيتى 100 هزار نفرى رســيده  اند، تأكيد 
كرد: هدف اصلى ما اين است كه مسكن مهر 
را در ســال آينده در شهرهاى جديد به پايان 
برسانيم، بخصوص در شهرها و طرح هايى كه 

مسئله حقوقى خاصى نداريم.
معاون وزير با بيان اينكه ساخت قطار شهرى 
تهران- پرديس سال آينده آغاز مى شود و در 
لايحه بودجه ســال آينده داراى رديف شده 
است، اظهار كرد: طرح متروى فرودگاه امام تا 
پرند، متوقف شده بود كه با توافق انجام شده 
با شهردارى اميدواريم اين پروژه بزودى فعال 

شود.
وى با بيان اينكه براى مســكن مهر پارسال 
اعتبار 100 ميليارد تومانى داشتيم كه امسال 
به 450 ميليارد تومان افزايش يافته اســت، 
اظهــار كرد: در ســال 96 ســازمان برنامه و 
بودجه 1000 ميليارد تومان اوراق مشاركت 
براى وزارت نيرو و مسكن مهر (200 ميليارد 

تومان) اختصاص داد.
وى گفت: مســير بعدى ســاخت 200 هزار 
مســكن براى اقشار متوســط و رو به پايين 
جامعه اســت كه امســال 60 هزار واحد به 

قرارداد مى رسد.

يارانه نقدى
بايد سه برابر شود

عضو كميســيون اقتصــادى مجلس گفت: با 
توجه به شــرايط فعلى اقتصادى، بايد ميزان 
يارانه نقدى ســه برابر افزايش يابد.سيدناصر 
موسوى لارگانى با اشاره به اينكه طبق قانون، 
دولت بايد يارانه نقدى دهك هاى بالاى جامعه 
را حذف كند، گفت: جاى تأسف است كه دولت 
تاكنون اين اقــدام را عملى نكرده كه يكى از 

دلايل بارز آن، ملاحظات سياسى است.
لارگانى خاطرنشــان كرد: ســال 95 مجلس 
مصوبه اى داشــت كه بر اساس آن يارانه نقدى 
كسانى كه بيش از ســه ميليون و پانصد هزار 
تومان درآمد ماهانه دارند، حذف شود كه دولت 
به آن توجه نكرد، اما تأكيد مجلس اين اســت 
كه در سال آينده يارانه نقدى دهك هاى بالاى 
جامعه حذف شــود.عضو كميسيون اقتصادى 
مجلس با اشــاره به مشكلات اقتصادى كشور 
بويــژه افزايــش تــورم و كاهــش ارزش پول 
ملى،گفت: بسيارى از مردم تحت فشار اقتصادى 
هســتند كه بايد يارانه نقدى براى بهبود وضع 
اقتصــادى آنان افزايش يابد.موســوى لارگانى 
بــا تأكيد بر اينكــه يارانه 45 هــزار تومانى 
ديگر كفاف زندگى اقشار آسيب پذير جامعه 
را نمى دهــد، افزود: جاى تعجب اســت كه 
هزينه هاى زندگى روز به روز افزايش مى يابد 
اما يارانه نقدى از سال 89 ثابت مانده است. 
عضو كميسيون اقتصادى مجلس تأكيدكرد: 
از آنجايى كه قدرت خريد مردم بويژه اقشــار 
آســيب پذير بســيار كاهش يافته است، بايد 
ميزان يارانه نقدى حداقل ســه برابر افزايش 

يابد تا كفاف زندگى آنان را بدهد. 

چهره هاى روز

حجت الاسلام نصراالله پژمانفر نماينده مردم 



پاسخ قائم مقام وزیر آموزش و پرورش:
شائبه ارتباط سفرهای خارجی مسئولان با سند ۲۰۳۰ 

تســنیم: قائم مقام وزیــر آموزش و 
پــرورش در امور بین الملل با تشــریح 
چرایی سفر تعدادی از مسئولان آموزش  
وپرورش به چین و سوئد با هزینه های 
یونیسف، توضیحاتی درباره شایبه ارتباط 

این سفرها با سند ۲۰۳۰ ارایه داد.
غلامرضا کریمی در پاسخ به این پرسش 

که »سفر به سوئد با چه هدفی انجام شده است«، گفت: این سفر برای بهره  گیری 
از تجارب بین المللی در حوزه مسائل مالی وزارت آموزش و پرورش است تا بدانیم 
تجارب کشورهای موفق برای تأمین منابع مالی آموزش و پرورش به چه صورت 

است و کشورهای دیگر مدارس را به لحاظ بودجه و مالی چگونه اداره می کنند.
کریمی در پاسخ به این پرسش که »پس از ماجرای ۲۰۳۰ دلیل همکاری مجدد 
با یونیسف چیست«، اذعان کرد: این موضوع هیچ ارتباطی به سند ۲۰۳۰ ندارد 
و پرونده آن بســته شده و براساس دستور رهبر معظم انقلاب از دستورکار تمام 
بخش های آموزش و پرورش خارج شده است و اگر فعالیتی برای کیفیت بخشی 

آموزش صورت می گیرد نباید به ۲۰۳۰ تفسیر کرد. 

معاون رئیس جمهور اعلام کرد
ورود 6 میلیون گردشگر خارجی طی 9 ماه به ایران

تسنیم: علــی اصغر مونســان؛ رئیس 
سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری، گفت: ایران خوشبختانه جزو 
1۰ کشور اول دنیا از لحاظ برخورداری 
از ظرفیت های طبیعی و تاریخی است 
و این درحالی اســت که در حال حاضر 
صنعت گردشــگری به صنعت سوم در 

دنیا تبدیل شده و روند رو به رشدی را طی می کند. مونسان با تشریح آمار تعداد 
ورود گردشگران خارجی به کشور نیز گفت: در سال گذشته با چهار درصد رشد 
شاهد ورود 5 میلیون و 1۰۰ هزار گردشگر خارجی بودیم اما امسال از رشد خوبی 
برخوردار هستیم و خوشحالم اعلام کنم در 9ماه امسال از عدد 6 میلیون گردشگر 
خارجی عبور کردیم. وی گفت: عوامل مختلفی سبب این رشد شده است و یکی 
از دلایل آن افزایش نرخ دلار و ارزان شــدن سفر به ایران است، البته در همین 
مدت گذشته با توجه به اعمال تحریم ها، پروازهای مستقیم خارجی را از دست 
دادیم که البته چون از قبل در این خصوص تمهیدات لازم را اندیشیده بودیم و 
دولت نیز از قبل دستورات لازم را داده بود، با تدبیر و تمهیدات خوب توانستیم با 
همکاری نهادهای مختلف از جمله ناجا و وزارت امور خارجه به این رشد دست 
یابیم. بد نیست مردم ما بدانند که در حال حاضر بالغ بر 1۲۰ هزار میلیارد تومان 

پروژه سرمایه گذاری در حوزه گردشگر داریم که عدد قابل توجهی است.

رئیس سازمان بهزیستی:
شهریه مراکز سالمندان را ۲۰ درصد افزایش می دهیم

ایسنا: دکتر وحیــد قبادی دانا؛ معاون 
وزیر رفاه و رئیس ســازمان بهزیســتی 
کشور با اشاره به قانون حمایت از حقوق 
افراد دارای معلولیت تصریح کرد: برآورد 
سازمان بهزیســتی برای اجرایی کردن 
ایــن قانون 1۲ هزار میلیارد تومان بوده 
اما در کمیسیون های تخصصی مجلس 

تنهــا یک هزار و 1۰۰ میلیارد یعنی کمتر از یک دهــم برآورد ما به این قانون 
اختصاص داده اند که با این وصف کار زیادی نمی توان انجام داد. وی در پاسخ به 
پرسش یکی از مدیران مراکز سالمندان در زمینه  شهریه  این مراکز گفت: در نظر 
داریم که تا ســال آینده این شهریه را به سطح 9۲۰ هزار تومان افزایش دهیم و 
در حال حاضر در مجلس برای این ســطح رایزنی می کنیم اما می دانیم که این 
۲۰ درصد هم با در نظر گرفتن سطح تورم، زیاد نیست. رئیس سازمان بهزیستی 
در زمینه اشتغال معلولان گفت: قانون می گوید سازمان ها باید ۳۰ درصد ظرفیت 
اوپراتــوری تلفن  را از نیروهای معلول بینایــی تأمین کنند؛ با این حال، همین 

ظرفیت عملیاتی نشده است.

معاون حقوقی وزارت بهداشت تأکید کرد
حمایت وزارت بهداشت از لایحه بودجه 98 

مجلس  امور  و  حقوقــی  معاون  ایرنا: 
وزارت بهداشت گفت: وزارت بهداشت از 
لایحه بودجه تقدیمی دولت به مجلس 
بــه طور همه جانبــه حمایت می کند.  
ابراهیم گلمکانــی گفت: قصد داریم در 
مرکز تحقیقات حقوق سلامت در حوزه 
معاونت حقوقی وزارت بهداشــت روی 

بحث های مشترک حقوق و سلامت تمرکز کنیم. یکی از اولویت ها در این زمینه 
مربوط به تحریم ها در حوزه ســلامت است. معاون وزیر بهداشت اظهار داشت: 
تحریم های ظالمانه آمریکا اثراتی بر دارو و تجهیزات پزشکی دارد و در نتیجه بر 
سلامت بیماران و مردم مؤثر خواهد بود. به همین دلیل به دنبال استخراج دعاوی 
از این تحقیقات هستیم که بتوانیم در دادگاه های بین المللی در این زمینه اثراتی 

داشته باشیم.

رئیس دانشگاه علامه طباطبایی:
بودجه دانشگاه ها را نمی دهند

ایسنا: رئیس دانشگاه علامه طباطبایی 
بــا تأکید بــر اینکــه خزانــه، بودجه 
اختصاصــی از طرف ســازمان برنامه و 
بودجه دانشگاه ها را پرداخت نمی کند، 
گفت: با وجود اینکه حدود دو ماه تا پایان 
سال جاری باقی مانده است تنها حدود 
5۰ درصــد بودجه را دریافت نمودیم و 

خزانه می گوید پولی برای پرداخت ندارد. دکتر حسین سلیمی گفت: در گذشته 
وقتی از سوی ســازمان برنامه و بودجه کشور تخصیصی صورت می گرفت، آن 
بودجه واریز می شد اما در سال جاری این سازمان تخصیص ها را ارائه می دهد اما 
خزانه اعلام می کند پولی برای پرداخت به دانشگاه ها ندارد این یعنی خزانه داری 
کل این تخصیص ها را به اندازه کافی پرداخت نمی کند. دکتر سلیمی افزود: در 
حال حاضر که دو ماه تا پایان سال باقی مانده میزان تخصیص دریافتی دانشگاه ها 
حدود 5۰ درصد است. با این شرایط دانشگاه به پیمانکاران و سایر بخش ها بدهکار 
است و ما فقط توانستیم حقوق کارکنان شرکتی و قراردادی را پرداخت کنیم و در 
شرایط بسیار بحرانی قرار داریم به گونه ای که حتی دستمزد حق التحقیق های ما 
پرداخت نشده است و اگر این تخصیص ها دیر برسد در پرداخت بدهی پیمانکاران 

حمل و نقل و تغذیه مشکل خواهیم داشت.

معاون وزارت آموزش و پرورش مطرح کرد
گلایه آموزش و پرورش از وزارت نیرو

ایسنا: علی الهیار ترکمن؛ معاون توسعه 
مدیریت و پشــتیبانی وزارت آموزش و 
پرورش از اجرا نشــدن قانون معافیت 
مدارس از پرداخت بهای انرژی از سوی 
وزارت نیــرو گلایه کــرد و گفت: ما به 
میزانــی که از پرداخت بهای برق معاف 
شــدیم؛ به وزارت نیرو مبلغی پرداخت 

نمی کنیم تا تکلیف قانون روشن شود. چون همه ما برای اجرای قانون تعهد داریم 
و وزارت نیرو هم باید تعهد خود را اجرا کند.

وی افزود: هر سال تحصیلی حدود ۴۳۰ تا ۴۴۰ میلیارد تومان باید برای پول آب، 
برق و گاز مدارس اعتبار هزینه کنیم. الهیار ترکمن گفت:شرکت های آب و گاز 
با آموزش و پرورش همکاری داشتند ولی بزرگ ترین مشکل ما وزارت نیرو است 
و در قبال اجرای معافیت برق مدارس بشــدت مقاومت کرده و کمکی به اجرای 

آن نمی کند.

طیرانی  در شــرایط  اعظم  جامعه/   
خاص اقتصادی امروز که ضرورت حمایت 
دولت را از کالاهای ضروری مردم بیش از 
پیش می توان احساس نمود، وجود برخی 
تناقض ها ســؤال برانگیز است. برای مثال 
اینکه چرا در بسته ارزی دولت که ۲5 قلم 
کالا شــامل برنج، چای، گندم، جو، ذرت، 
حبوبات، دانه های روغنی، شــکر، گوشت 
قرمز، گوشــت مرغ، تخم مرغ و روغن های 
خوراکی اســت نام توتون و سیگار آمده و 
این کالا نیز مشــمول دریافت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی شده اســت و اینکه چرا به توتون 
و ســیگار ارز مبادله ای تعلق می گیرد اما 
بســیاری از تجهیزات پزشــکی مشمول 

دریافت ارز دولتی نمی شوند؟! 

 محرومیت تجهیزات پزشکی از ارز 
مبادله ای

دبیــرکل جمعیــت مبارزه با اســتعمال 
دخانیات ایــران از تخصیص ارز مبادله ای 
به توتون و ســیگار اظهار تأسف می کند 
و می گویــد: این حرکت از ســوی دولت 
غیرقابل توجیه اســت و باید نمایندگان 
مجلــس به این مهم توجه کافی داشــته 
باشند. محمدرضا مسجدی؛ در گفت وگو 
با خبرنگارما با اشاره به وضعیت اقتصادی 
کشور و اینکه هم اکنون مردم برای تأمین 
مخارج اولیــه زندگی خود با مشــکلات 
زیادی دســت و پنجه نرم می کنند و در 
زمینه تأمین تجهیزات پزشکی با مشکلات 
متعــددی مواجــه هســتیم، می افزاید: 
متأسفانه اکنون ارز مبادله ای به بسیاری از 
تجهیزات مصرفی پزشکی وداروهای مکمل 
اختصاص نیافته اما توتون و سیگار مشمول 

تخصیص ارز دولتی شده اند. 

 انــواع تحریم های ظالمانه علیه 
ایران به جز دخانیات !

به گفته وی هم اکنون در حوزه های مختلف، 
تحریم های ظالمانــه ای علیه ایران تصویب 
شــده است اما پرسش این است که چرا در 
مورد دخانیات هیچ تحریمی اعمال نمی شود 

و کمپانی ها برای ورود به صنعت دخانیات 
ایران تشویق می شوند! پاسخ این است که 
۳۰ درصد درآمد صنعت دخانیات در کشور 
مربوط بــه متولیان داخلــی و 7۰ درصد 
مربوط به خارجی ها ست و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و مجلس، مجوز احداث این 
کارخانه ها در کشــور را صادر می کنند. وی 
در ادامــه می افزاید: در حــال حاضر میزان 
هزینه های صنعت دخانیات کشور بیش از 
سه میلیارد دلار است و با وجود اینکه سال 
85 از ســوی مجلس قانون جامع کنترل و 
مبــارزه ملی با دخانیات تصویب شــد، اما 
متأسفانه به دلیل ناهماهنگی بین دولت به 
عنوان متولی قانون و مجلس به عنوان ناظر 
بر اجرای قانون مذکور عملاً در اجرا بســیار 

ضعیف بوده است.

 افزایش کارخانه های تولید دخانیات 
به گفته دکتر مســجدی با وجود تعطیلی 
کارخانه های متعدد طی ســال های اخیر 
بین هفت تا 9 کارخانه تولید دخانیات به 
کارخانه های تولید دخانیات کشور افزوده 
شده اســت و چرخش مالی دخانیات در 
ایران سالانه بیش از ۲ میلیارد دلار یعنی 
روزانــه 1۰ میلیارد تومان ســیگار و ۲۰ 
میلیارد تومان قلیان است که 7۰ درصد آن 
به جیب خارجی ها می رود و دولت دو برابر 
این مبلغ را صــرف هزینه درمان عوارض 

ناشی از مصرف دخانیات می کند.

 لابی گری های تخصیـــص ارز 
مبادله ای به توتون و سیگار!

محمدرضــا معدنــی؛ عضو فراکســیون 
مبارزه با مواد مخدر مجلس نیز می گوید: 
شرکت های دخانی با لابی گری و از طریق 
ارز مبادله ای مواد دخانی وارد می کنند و با 
ســه یا چهار برابر قیمت و حتی در برخی 
مواقع تــا 1۰۰ برابر قیمــت در بازار های 
کشــور به فروش می رسانند و این مسئله 
کــه با اســتفاده از ترفندهــا و رانت های 
مختلف ارز مبادله ای )ارز دولتی( دریافت 
می کننــد، قدمتی چند ســاله دارد. وی 
می افزاید: این در حالی اســت که با وجود 
اینکه دولتمردان آمریکایی فروش انواع و 
اقسام کالا ها، محصولات ضروری، مبادلات 
بانکی و اقتصادی را به ایران تحریم کرده اند، 
دخانیات را از تحریم های خود برداشته اند 
و به گفته خودشــان می کوشند از طریق 
ســیگار و دخانیات جوانان ایــران را نابود 
کنند چرا که می داننــد دخانیات تبعاتی 
نظیر بی بند و باری، بیماری، فقر و بیکاری 

به همراه دارد.

 اعمال سلیقه بر علیه سلامت جامعه 
به گفتــه دکتــر معدنی اگر مســئولان 
هوشیار باشند، در شرایط اقتصادی فعلی 
چنین امتیــازی به شــرکت های دخانی 
داده نمی شود و اجازه نمی دهند به قیمت 
ســلامت جوانان کشــور آب در آسیاب 

کمپانی های بزرگ خارجی ریخته شود.
وی با اشــاره به اینکه اگــر دولتمردان به 
جای تخصیص ارز دولتی به واردات توتون 
و ســیگار دغدغه واردات داروهای بیماران 
خاص و تجهیزات پزشکی را داشته باشند 
بسیاری از مشــکلات درمانی جامعه رفع 
می شود، می گوید: بر اساس آمار اعلام شده 
از سوی روابط عمومی شرکت دخانیات در 
سال 85 سالانه 5۰ میلیارد نخ سیگار در 

کشور مصرف می شده که 
اجرایی  دلیل  به  متأسفانه 
نشــدن کامل قانون جامع 
کنتــرل و مبــارزه ملی با 
واعمال ســلیقه  دخانیات 
مسئولانی که تعهد سلامت 
جامعه را نداشتند بویژه در 
حوزه میراث فرهنگی این 
برگشــت،  به عقب  قانون 
آمار مصرف سالانه  اکنون 
ســیگار در کشــور به 7۰ 
میلیارد نخ رســیده است. 
گرچه این آمار قابل استناد 
نیست، اما نشــان دهنده 
مسیراجرایی  که  است  آن 

شدن قانون مذکور از سوی متولیان قابل 
قبول نبوده که استعمال دخانیات در کشور 

به سن 1۳ سال رسیده است.

 راهی که باید رفت
بــی تردیــد هیچگونه اســتدلالی حتی 
وضعیت اقتصادی امروز جامعه نمی تواند 
اتخاذ تصمیماتی همچــون تخصیص ارز 
مبادله ای به دخانیات را توجیه کند آن هم 
در شــرایطی که تأمین داروها و تجهیزات 
پزشکی در وضعیت نابسامانی قرار دارند، 
بنابراین بهتر آن اســت تــا فرصت باقی 
اســت نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
با اولویــت دادن به ســلامت عمومی  به 
استفساریه این موضوع رای مثبت ندهند و 
بر عکس با اتخاذ سیاست های کاهش تقاضا 
همچون سیاست مالیاتی  به پیشگیری از 

مصرف دخانیات کمک کنند.

w w w . q u d s o n l i n e . i r
سه شنبه  25  دی 1397  8 جمادی الاول 1440  15 ژانویه 2019  سال سی و دوم  شماره 8880    

روزنامـه صبـح ایـرانجامعه

J a m e e @ q u d s o n l i n e . i r

 ؟؟؟؟؟؟؟؟  

خبر

 هنگام مکالمه، گوشی تلفن همراه را سمت پیاده رو بگیرید

      خط قرمز/ عقیل رحمانی  دو گوشــی قاپ حرفه ای که 
درحوالی خیابان های احمدآباد، کلاهدوز و ســناباد مشهد اقدام 
به سرقت گوشی کرده و هنگام دستگیری منکر هرگونه جرمی 
بودند، وقتــی کارت حافظه تلفن مالباخته از داخل جیب یکی 
از ســارقان خارج شــد، ســکوت اختیار کردند. با مطرح شدن 
شکایت های متعدد گوشــی قاپی در محدوده کلانتری سناباد، 
مأموران تجسس کلانتری مذکور تحقیقات فنی و پلیسی خود را 
برای شناسایی عاملان گوشی قاپی که در اظهارات اولیه شاکیان 
به دو نفر اشــاره شــده بود، آغازکردند. درمرحله اول پلیس سه 
نفر از شــاکیان پرونده را به کلانتری سناباد فرا خواند و از آن ها 
در مورد نحوه ســرقت و... تحقیق کرد. یکی از شــاکیان پرونده 
که جوانی حدود ۲5 ســاله بود، توانست به رمز گشایی پرونده 
و شناسایی هویت موبایل قاپ های حرفه ای کمک فراوانی بکند. 

او در کلانتری گفت که پس از ســرقت گوشــی ام توانستم با 
بررسی دوربین های فروشگاه محدوده جرم، از لحظه وقوع سرقت 
مستنداتی تصویری به دست آورم. شاکی فیلم را به مأموران ارایه 
داد و پلیس توانســت با بازبینی چند باره فیلم و اقداماتی نظیر 
چهره زنی و... هویت ســارقان ۲۲ تا ۲7 ساله را شناسایی کند. 
بر همین اســاس هماهنگی های قضایی با بازپرس شعبه ۲۰۳ 
دادسرای مشهد صورت گرفت و پس از آن متهمان یکشنبه شب 
گذشته دریکی از مناطق مرکزی شهر محاصره و دستگیر شدند. 
سارقان ابتدا همه چیز را منکر شده، ولی پس از تفتیش بدنی و 
اینکه از جیب یکی از آن ها یک کارت حافظه خارج شــد، رنگ 
از صورت آن ها پرید. بررسی های پلیسی مشخص کرد که کارت 
حافظه متعلق به گوشــی یکی از شاکیان پرونده است! درحالی 
ســارقان روز گذشته به شعبه ویژه ســرقت دادسرای ناحیه دو 

مشهد منتقل شدند که حدود هشت نفر از مالباخته ها هم توانسته 
بودند با حضور در کلانتری گوشی قاپ ها را شناسایی کنند. یکی 
از مالباخته ها به خبرنگار ما گفت: سارقان از پشت سر گوشی من 
را قاپیده و فرار کردند. تحقیقات از متهمان که تمامی ادله های 

قضایی بر علیه آن ها بود، همچنان ادامه دارد.

کارت حافظه سرقتی، حافظه گوشی قاپ ها را برگرداند!

یادداشت

دلیل بازماندگی از تحصیل حدود ۱۹ هزار کودک ایسنا: معاون امور اجتماعی سازمان بهزیستی از پیگیری وضعیت حدود ۱۹ هزار کودک بازمانده از تحصیل خبر داد. حبیب الله مسعودی 
فرید گفت: ۲۳۰۰ تا ۲۴۰۰ کودک به دلیل فقر و ۱۶۵۰۰ کودک به دلیل معلولیت، از تحصیل بازمانده اند. همچنین ۵۰ تا ۶۰ نفر از این کودکان اتباع بیگانه هستند. وی با بیان اینکه عمده کودکانی 

که به دلیل »فقر« به مدرسه نمی رفتند به تحصیل برگشتند، اظهار کرد: به حدود ۱۳۰۰ نفر کودکان معلول نیز کمک شد تا ادامه تحصیل بدهند. 

اگر دولتمردان به 
جای تخصیص ارز 
دولتی به واردات 

توتون و سیگار 
دغدغه واردات 

داروهای بیماران 
خاص و تجهیزات 
پزشکی را داشته 
باشند بسیاری از 
مشکلات درمانی 

جامعه رفع می شود

بــــــــرش

چرایی تخصیص ارز مبادله ای برای شرکت های توتون و سیگار

سود هنگفت شرکت های دخانی و دادِ نداری نظام سلامت!

خط قرمز

 فرود اشتباه در فرودگاه فتح کرج

خارج شدن بوئینگ ۷۰۷ ارتش از باند، حادثه آفرید 

خط قرمز: صبح روز گذشته سانحه هوایی در اطراف فرودگاه 
فتح کرج رخ داد و بر اثر آن یک فروند بوئینگ 7۰7 باری که از 
بیشکک عازم فرودگاه پیام کرج بود، به اشتباه در فرودگاه فتح به 
زمین نشست و خلبان نتوانست هواپیما را روی باند کنترل کند.

ماجرای دو باند هم جهت در نزدیکی هم چه بود؟
مسئولان هواپیمای کشوری در گفت و گو با فارس عنوان کردند 
که دومین اشتباه خلبان 7۰7 این بوده است که زمان ورود به 
باند فرودگاه فتح، نتوانسته هواپیما را کنترل کند و هواپیما از 
انتهای باند خارج شده و به دیواره فرودگاه برخورد کرده و پس 
از آن وارد شهرک مسکونی شده و در ادامه با یک واحد مسکونی 
برخورد کرد. منابع خبری در ابتدا عنوان کردند که هواپیمای 
سانحه دیده متعلق به نیروی هوایی ارتش بوده وهواپیما باری و 

حامل محموله گوشت از مبدأ قرقیزستان بوده است.

از سوی دیگر یکی از کارشناسان گفت: لااقل در چارت پروازی 
فرودگاه پیام و AIP ایران باید قید شــود که فرودگاهی با باند 
و جهت مشابه در نزدیکی فرودگاه وجود دارد که خلبان اشتباه 
نکند؛ اگر کرو پرواز خارجی باشد این شرایط باید بسیار دقیق تر 

رعایت شود.
همچنین روابط عمومی ارتش جمهوری اسلامی ایران لحظاتی 
بعد از ســقوط هواپیما اعلام کرد: یک فروند هواپیمای باربری 
7۰7 حامل گوشت، از مبدأ بیشکک کشور قرقیزستان، اقدام به 
فرود اضطراری در فرودگاه فتح البرز کرده که در هنگام فرود از 
باند خارج و پس از برخورد با دیوار انتهایی باند دچار آتش سوزی 

شد.
کمی بعد هم امیر تقی خانی سخنگوی ارتش عنوان کرد که یک 

نفر از نیروهای فنی این هواپیما زنده است.

 عملیات نفس گیر امداد و نجات
از سوی دیگر مجتبی خالدی سخنگوی سازمان اورژانس کشور 
گفت: در این زمینه ودر همان لحظات اولیه اعلام حادثه، یک 
اتوبــوس آمبولانس و 1۰ دســتگاه آمبولانس به منطقه اعزام 
شــدند. وی ادامه داد: هواپیما به منازل مسکونی شهرک زیبا 
دشت کرج برخورد کرده است و از 16 سرنشین این پرواز، تنها 

مهندس پرواز زنده از داخل لاشه هواپیما خارج شده است.
تلاش تیم های عملیاتی ادامه داشــت تا اینکه حدود ســاعت 
1۰:۲9 صبح سخنگوی اورژانس کشــور از خروج پیکر هفت 
جانباخته حادثه آتش سوزی هواپیمای باری از داخل هواپیما 

خبر داد.
مجتبی خالدی سخنگوی سازمان اورژانس کشور لحظاتی بعد و 
در حدود ساعت 1۲:۲7 در تشریح جزئیات تازه ای از حادثه به 
خبرنگاران گفت: دو پیکر دیگر از هواپیما خارج شده که یکی 
از اجساد متعلق به یک زن است؛ تاکنون تعداد پیکرهای خارج 

شده به 9 تن رسیده است.
15 نفر جان خود را از دست دادند، شناسایی اجساد ادامه دارد

در حالی که هرلحظه اخبار جدید از تعداد کشــته های حادثه 
منتشر می شد، مهرداد علی بخشی، مدیر ستاد مدیریت بحران 
سازمان پزشکی قانونی کشور در ساعت 1۳:۲7 دقیقه به باشگاه 
خبرنگاران گفت: 15 جسد در این رابطه یافت شده که تمامی 

آن ها به پزشکی قانونی استان البرز منتقل شدند.
همچنین وی اعلام کردکه اسامی اجساد شناسایی شده غفور 
قجاوند، محمد باقر ندری، جواد سلیمانی، محمد عبدلی،عزیزاله 
علیزاده، ســعید قاسمی، فریدون شــیخی، شاکر آجرلو، مریم 
زارعی نژاد و علی افروغ و اســامی سرنشینانی که کار تشخیص 
هویــت آن ها ادامــه دارد هم محمد رضــا طاهری، مصطفی 
محمودی، جــواد مرادی، حمید رضا لطفیان و داود ذوالفقاری 
است. وی همچنین افزود: فرشاد مهدوی نژاد، مهندس پرواز تنها 

بازمانده حادثه به مراکز درمانی اعزام شده است.

ازدواج جوانان 
رانندگی نیست!

خانواده مهم ترین نهاد اجتماعی است که از 
زن و مرد و فرزندان آنان تشــکیل می شود. 
مبنای اصلی خانواده بــه عنوان مهم ترین 
نهاد جامعه ازدواج اســت. بی شــک ازدواج 
مهم تریــن مســئله در آغاز جوانــی افراد 
محسوب می شود. بنابراین ازدواج از جمله 
مســائل اجتماعی تأثیرگذار و نیاز فطری 
است و همه افراد جامعه باید ازدواج کنند. 
چراکه در غیر این صورت آسیب های فردی 
و اجتماعــی این موضوع، متوجه خود آنان 
و کل کشور خواهد شــد. ازدواج به عنوان 
مســئله ای اجتماعی تا حــد زیادی تحت 
تأثیر شرایط جامعه مدرن قرار گرفته است. 
هرچند تحولات در ازدواج جوانان موضوعی 
اجتناب ناپذیر است اما به هر حال شرایط و 
ضرورت های متفاوتی را برای ازدواج ایجاد 
کرده اســت. این عامل سبب بروز تمایزات 
میان شیوه ها و ساختارهای ازدواج در جامعه 
سنتی و جدید شده است. یکی از مهم ترین 
پیامدهــای تحولات اجتماعی در مســئله 

ازدواج، افزایش سن ازدواج جوانان است. 
با افزایش سن ازدواج، یکی از نیازهای فطری 
انسان بی پاسخ می ماند. این موضوع تبعات 
ناخوشایند فردی و اجتماعی بسیاری را به 
همراه دارد. افســردگی، بروز خلأ عاطفی و 
گسترش فســاد از جمله تبعات نامطلوب 
تأخیر در مســئله ازدواج شمرده می شود 
که هم اکنون به یک هشدار جدی اجتماعی 
تبدیل شده اســت. بنابراین ضروری است 
پیــش از آن کــه این موضوع بــه بحرانی 
غیرقابل تصور تبدیل شود، مسئولان جامعه 

برای حل و رفع آن اقدام کنند.
با این وجود، مدتی اســت کــه در جامعه 
افرادی خواسته یا ناخواسته درصدد افزایش 
سن ازدواج جوانان هستند. این گروه بدون 
در نظر گرفتن تفاوت های ســبک و شیوه 
ازدواج در مناطق سنتی و مدرن برای همه  
جوانان شــرایط یکسانی در نظر می گیرند. 
همچنین در نظر دارند تا با اســتدلال جزء 
به کل، اندک ازدواج های ناموفق در سنین 
پایین را عاملی برای جلوگیری از ازدواج های 
موفق و نشــاط  آور جوانان در سنین پایین 
جلوه دهند. در همین راســتا، کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجلس شــورای اسلامی 
پس از برگزاری جلسات کارشناسی، طرح 
اصلاح ماده 1۰۴1 قانــون مدنی مبنی بر 
افزایــش حداقل ســن ازدواج را با توجه به 

نظرات کارشناسان حوزه ازدواج رد کرد.
همان گونه که بیان شد، ازدواج از نیازهای 
فطری و ذاتی انســان محسوب می شود. به 
همین دلیل همچون میل به غذا، جوان نیز 
به محض رســیدن به سن بلوغ و احساس 
نیاز برای جلوگیری از آســیب های فردی و 
اجتماعی باید ازدواج کند. بنابراین نمی توان 
سن یکسانی را برای ازدواج همه جوانان در 
نظر گرفت. چرا که از یک طرف سن ازدواج 
در جوامع ســنتی و مدرن تفاوت دارد و از 
طرف دیگر طبق ذاتــی بودن نیاز ازدواج و 
تفاوت در رسیدن به سن بلوغ، اساساً تعیین 
ســن ازدواج موضوع درستی نیست. برای 
مثال ممکن است یک پسر ۲۲ ساله هنوز 
به بلوغ لازم برای ازدواج نرســیده باشد اما 
پسر دیگری در 16 سالگی، توانایی ازدواج و 

تشکیل خانواده را داشته باشد. 
موافقــان افزایش حداقل ســن ازدواج در 
شــرایطی به این مسئله اصرار می کنند که 
برخی از این افراد با تقلیل دادن ارزش های 
انســان بالــغ و نادیده گرفتــن موفقیت و 
پایــداری ازدواج افراد در ســنین پایین از 
کودک  همســری صحبــت می کنند. این 
دســته از افراد، مسئله سن ازدواج را با سن 
قانونی برای مهارت آمــوزی در  رانندگی و 
افتتاح حساب بانکی مقایسه می کنند. این 
درحالی است که ازدواج و تشکیل خانواده 
امری فطری و ضروری است اما تعویق سن 
رانندگی و افتتاح حســاب افــراد ضرورتی 
برای جامعه ندارد. هرچند ضعف قانون در 
زمینه تعیین ســن قانونی برای رانندگی و 
افتتاح حساب برای کسی پوشیده نیست. 
با این حال کوتاهی قانــون گذار در زمینه 
محدودیــت رانندگــی و افتتاح حســاب 
اشخاص دلیل موجهی برای تکرار اشتباه در 
قانون گذاری و ایجاد محدودیت برای افرادی 
که در سنین پایین توانایی ازدواج را دارند، 
نیست. بنابراین مقایسه ازدواج که مسئله ای 
فطری و نیاز انسان است با مهارت رانندگی 
و تمایل به افتتاح حساب بانکی که مسئله ای 
غیرضروری اســت، اســتدلال بی منطق و 
ناصوابی اســت که موافقان افزایش حداقل 

سن ازدواج می خواهند از آن بهره ببرند.

 مهدی محمد صادقی

annotation@qudsonline.ir

کارشناس جمعیت

3000737274
سامانه پیامکی

               صفحه جامعه                                   
انتقاد      ها، پیشنهاد      ها و اید      ه های خود       را 

از طریق این سامانه پیامکی 
به گروه اجتماعی ارسال فرمائید      
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

11 درصد تولید ناخالص ملی صرف مشکلات اعتیاد می شود کرج - ایرنا: دبیر کل ستاد مبارزه با موادمخدر کشور گفت: حدود 11 و هفت دهم درصد تولید ناخالص ملی صرف مشکلات و 
طرح های مقابله، درمان و پیشگیری از مواد مخدر می شود. اسکندر مؤمنی در نشست ستاد مبارزه با مواد مخدر استان البرز گفت: با توجه به آمارها، حدود 55 درصد طلاق ها در کشور ناشی از عوامل 

مختلف اعتیاد بوده و حدود 70 درصد مجرمان زندانی نیز به نوعی با مواد مخدر در ارتباط هستند. 
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خبر

گزارش خبری

 موضوع انتقال آب کارون به فلات مرکزی خبرساز شد

»کارون« سلسله جنبان مناقشه میان اصفهان و خوزستان 

اهواز-قدس: موضوع انتقال آب کارون به اصفهان سال هاست 
که به سلســله جنبان بحث های سیاسی و اجتماعی در فضای 

مجازی و رسانه های کشور تبدیل شده است.
این موضوع که تاکنون در مجالس خبرگان و شورای اسلامی، 
تریبون های نماز جمعه، جلســات و محافل سیاســی زیادی 

بررسی شده است مخالفان سفت و سختی نیز دارد.
انتقال آب کارون که از دولت ســازندگی بر سر زبان ها افتاد و 
به تصویب رسید، هر بار با چانه زنی و پیگیری های نمایندگان 
خوزستان لغو شد اما با لابی های نمایندگان اصفهان در دستور 

کار دولت ها قرار گرفت.
اخیــراً نیز دولت در بودجه 98 که بــه مجلس ارائه داد، ردیف 
بودجه پروژه های انتقــال آب کارون به اصفهان را حذف کرده 
که این تصمیم دولت، منجر به استعفای دسته جمعی مجمع 
نمایندگان اصفهان و حمایت امام جمعه این شــهر از این اقدام 

شد.
پس ازاین واکنش، دولت در جلساتی با نمایندگان اصفهان، خبر 
از افزوده شدن ردیف بودجه مذکور به بودجه را داد که این بار 
با واکنش تند نمایندگان خوزســتان مواجه شد و کار تا قطع 

سخنرانی رئیس جمهور در صحن علنی مجلس کشیده شد.
این اســتعفای دســته جمعی که همراه با لابی های گسترده و 

سنگین نمایندگان و مســئولان استانی اصفهان همراه بود، تا 
نشان دادن چراغ ســبز از سوی دولت ادامه داشت تا اینکه در 
نخســتین روز از هفته جاری استاندار اصفهان خبر از تصویب 
انتقــال آب داد و این موضــوع در حال حاضر به محل بحث و 

گفت وگو در فضای مجازی تبدیل شده است.

دستوررئیسجمهور
درحالی  که مســئولان اصفهانی برای انتقال آب از کارون فشار 
می آوردنــد، نمایندگان دو اســتان چهارمحــال و بختیاری و 
خوزستان در هشــتم دی ماه یک جلسه با اسحاق جهانگیری 
معاون اول رئیس جمهور برگزار کردند که در آن جلسه وزیر نیرو 

و معاون پارلمانی رئیس جمهور هم حضور داشتند.
جهانگیری در جلســه با نمایندگان دو اســتان خوزســتان و 
چهارمحــال و بختیاری گفــت که به هیچ وجه انتقــال آب از 
سرشــاخه های کارون به اصفهان در برنامه های دولت نیست و 
پاراف رئیس جمهور هم در این مورد، »جنبه  اجرایی ندارد و در 

حد پاراف است«
با ایــن اظهارات معــاون اول رئیس جمهــور، خیلی ها انتظار 
داشته اند که بحث ها بر سر انتقال آب از کارون به اصفهان، پایان 
پذیرد تا اینکه نامه استاندار اصفهان به رئیس جمهور بار دیگر 

سلسله جنبان اعتراضات شد.
این واکنش استاندار اصفهان در هفته جاری به سرعت حساسیت 
برخی از خوزســتانی ها را در فضای مجازی برانگیخت و آن ها 
خواهان توضیح در مورد »تصویــب طرح انتقال آب کارون به 

اصفهان« شدند.

تکذیبمیشود
هرچند که غلامرضا شریعتی استاندار خوزستان روز گذشته در 
جمع خبرنگاران این خبر را تکذیب و اعلام کرد: دولت هیچ گونه 
مصوبــه جدیدی برای انتقال آب کارون نداشــته و هفته قبل 

هیئــت دولت مصوب کرد دو کارگروه برای احیای زاینده رود و 
کیفیت آب رودخانه کارون زیر نظر شــورای عالی آب تشکیل 
شود؛ بنابراین تشکیل کارگروه های یادشده به معنی انتقال آب 

از سرشاخه های کارون برای احیای زاینده رود نیست.
استاندار خوزســتان با انتقاد از مسئولان استان اصفهان گفت: 
مســئولان اســتان اصفهان برای احیای زاینده رود می بایست 
مصرف آب در سه بخش صنعتی، کشاورزی و شرب را مدیریت 
کننــد نه اینکه به دنبال انتقال آب کارون باشــند تا با احیای 

بین گونه ای زاینده رود به مرگ رودخانه کارون کمک کنند

تبعاتجبرانناپذیر
در همین حال نماینده مردم خوزســتان در مجلس خبرگان 
رهبــری بابیان اینکه انتقال آب از کارون برای اصفهان اجحاف 
در حق این استان است اظهار کرد: مجلس شورای اسلامی در 
برنامه ششم توسعه در ماده 23 صریحاً تصریح کرده که هرگونه 

نقل وانتقال آب میان حوضه ای ممنوع است.
آیت الله محسن حیدری با بیان اینکه اخبار مربوط به تصویب 
طرح انتقال آب کارون به اصفهان را ناصحیح دانست اظهار کرد: 
چیزی که از دولت شنیده شــده است، این است که قرار است، 
کمیته ای برای ساماندهی مدیریت آب تشکیل شود و این امر به 

معنی انتقال آب نیست.
وی بیان کــرد: انتقــال آب کارون به اصفهــان غیرقانونی و 
غیرمنصفانه است و ما با تمام قدرت در مقابل این کار غیرقانونی 
ایســتاده ایم و تا آخرین لحظه ای که امکان دارد در مقابل این 
اجحاف خواهیم ایســتاد. با اشــاره به اینکه ایــن نقل وانتقال 
آب های میان حوزه ای از مصادیق جنگ با طبیعت است افزود: 
شور شدن آب شرب مردم خوزستان، خشک شدن حدود سه 
میلیون اصله نخل، افزایش کانون های مولد ریز گردها و افزایش 
بیکاری و تبعات امنیتی تنها بخشی از تبعات این اقدام نسنجیده 

خواهد بود.

خبر

قطار کرمانشاه 
فعالیت خود را از سر گرفت 

کرمانشاه-تســنیم: معــاون عمرانــی 
استانداری کرمانشاه گفت: قطار کرمانشاه بعد 
از مدتی وقفه فعالیت خود را از ســر گرفت. 
مهرداد ســالاری بیان کــرد: فعالیت قطار 
کرمانشاه به دلیل مسائل فنی و ایجاد مشکل 
برای برخی از پیچ و مهره های محل اتصال 
ریل متوقف  شــده بود. معــاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری کرمانشاه افزود: این 
مشــکلات فنی اکنون مرتفع شده است و 
قطارها به طور مرتب از ایســتگاه کرمانشاه 
تردد دارند که در هفته سه رام قطار کرمانشاه 
به تهران و مشــهد حرکت می کند. سالاری 
افــزود: در نوروز تعدادی رام ویژه برای قطار 
کرمانشاه اختصاص خواهد یافت و برنامه بهار 
و تابستان سال آینده نیز افزایش تعداد رام ها 
است. معاون اســتاندار کرمانشاه با اشاره به 
بحث هایی در مورد ایجاد اداره کل راه آهن در 
این استان گفت: راه اندازی اداره کل راه آهن 
کرمانشاه با توجه به حجم بالای ریل و برنامه 
توســعه  راه آهن کرمانشــاه توسط استاندار 
پیگیری شد. ســالاری بابیان اینکه بعد از 
پیگیری های استاندار دستور صریح وزیر راه 
و شهرسازی برای راه اندازی اداره کل راه آهن 
استان کرمانشاه صادر شد، عنوان کرد: امید 
داریم اداره راه آهن کرمانشاه دریکی دو ماه 

آینده فعال شود.

عملیات گازرسانی به 
۱۶ روستای بویراحمد آغاز شد 

یاســوج-قدس: پروژه گازرسانی به ۱۶ 
روستای دلی خمسیر شهرستان بویراحمد 
در آستانه چهلمین سالگرد انقلاب اسلامی 
کلنگ زنی شد. فرماندار شهرستان بویراحمد 
در این آئین گفت: قبل از انقلاب هیچ کدام 
از مناطق شهری و روستایی این شهرستان 
گازدار نبودنــد ولی هم اکنــون به میمنت 
انقلاب 5 شــهر و 280 روستا از نعمت گاز 
بهره مند هستند. شاهرخ کناری گازرسانی 
و احداث جــاده از دغدغه های به حق مردم 
روســتاهای دلی خمسیر بوده است، افزود: 
امیدوارم به زودی با نگاه ویژه اســتاندار در 
زمینه ترک تشــریفات مناقصه و انتخاب 
پیمانکار شاهد آغاز عملیات اجرایی احداث 
جاده در این روستاها باشیم. وی عنوان کرد: 
با توجه به برنامه ریزی های انجام شده بزودی 
عملیات اجرایی گازرســانی به روستاهای 
تنگ ســرخ و گنجگون آغاز می شود. وی 
بابیان اینکه بــا افتتاح گازرســانی به ۱۶ 
روســتای دلی خمســیر تعداد روستاهای 
گازدار شهرســتان به 29۶ روستا می رسد، 
ادامه داد: امیدوارم این پروژه در شــش ماه 

آینده به بهره برداری برسد.

اردبیل  میزبان جشنواره 
اقوام ایرانی می شود

اردبیل-قدس: مدیرکل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان اردبیل از 
برگزاری جشنواره اقوام ایرانی در شهرستان 

سرعین خبر داد. 
نــادر فلاحی اظهــار کرد: این جشــنواره 
 در راســتای برنامه هــای جشــنواره ملی 
»زمستان بیدار« و باهدف معرفی قابلیت های 
گردشگری، آداب ورسوم و سنن استان های 

مختلف برگزار می شود. 
وی به حضور اســتان های مختلف در این 
جشنواره اشــاره کرد و گفت: این جشنواره 
در روزهای 24 لغایت 28 دی ماه در ســالن 
فدک شهر گردشگری سرعین برگزار خواهد 

شد. 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری استان از برگزاری آیین های اقوام 
ایرانی در این جشــنواره خبــر داد و گفت: 
همچنین این جشنواره با کاروان فرهنگی، 

ورزشی نشاط زمستانه همراه خواهد بود. 
 فلاحــی افزود: بعــد از برگــزاری موفق 
جشنواره »زمستان بیدار« در خلخال، گرمی 
و مشکین شهر در سلســله برنامه های این 
جشنواره، شهرستان سرعین پیش بینی  شده 
است و در ادامه برنامه های متنوعی در سایر 

شهرستان ها پیش بینی خواهد شد. 

مشکل خط انتقال آب اهواز رفع شد
اهواز - قدس: استاندار خوزستان گفت: 
سازمان آب و برق به صورت اضطراری و 
بر اساس اصول پدافند غیرعامل خطوط 
انتقال را اصلاح کرده و مسیر تأمین آب 

آشامیدنی مردم اهواز فراهم شده است. 
غلامرضا شریعتی با اشــاره به اقدامات 
انجام شده برای رفع مشکل قطع آب و 
کاهش فشــار آن در اهواز اظهار کرد: ســازمان آب و برق خوزستان تأمین آب، 
پمپاژ و تعمیرات خطوط انتقال آب را از طریق کانال سلمان به عهده گرفته است.

وی افزود: سازمان آب و برق به صورت اضطراری و شبانه روزی و بر اساس اصول 
پدافند غیرعامل خطوط انتقال را اصلاح  کرده و مسیر تأمین آب آشامیدنی مردم 
اهواز فراهم  شده است. استاندار خوزستان تصریح کرد: شرکت آب و فاضلاب اهواز 
نیز موظف و مکلف به جمع آوری و انتقال فاضلاب های ورودی از کانال سلمان به 
شــبکه جمع آوری فاضلاب اهواز شده است تا آبی که از کانال سلمان قرار است 

منتقل شود پاک، بهداشتی و باکیفیت باشد. 

خداحافظی کرج با اتوبوس های فرسوده
کرج-ایسنا: لایحه خرید 200 دستگاه 
اتوبوس با اعتبار 300 میلیارد تومان با 
اکثریت آرا به تصویب شــورای اسلامی 
شهر کرج رســید. در صد و هفدهمین 
جلسه رسمی شورای اسلامی شهر کرج 
لایحه ای مبنی بر خرید 200 دســتگاه 
اتوبوس به شــورای اسلامی شهر کرج 
ارسال شد که در متن این لایحه آمده است:  به شهرداری کرج اجازه داده می شود 
به منظور تقویت ناوگان اتوبوس رانی مستند به بند د تبصره قانون بودجه سال 97 
کل کشور، جهت خرید 200 دستگاه اتوبوس درون شهری نسبت به انتشار اوراق 
صکوک با سود علی الحساب موردتوافق با بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
به مبلغ 300 میلیارد تومان اقدام شود. محمدرضا احمدی نژاد، معاون حمل ونقل 
ترافیک شهرداری کرج، با دفاع از این لایحه گفت: این اقدام موجب بهبود عبور 

و مرور در شهر و تشویق مردم به استفاده از ناوگان حمل ونقل عمومی است. 

خسارت 773 میلیارد تومانی به باغداران همدانی
همدان-تسنیم: رئیــس اداره بحران 
و مخاطرات ســازمان جهاد کشاورزی 
اســتان همدان گفت: از ابتدای امسال 
تاکنون خســارت های بخش کشاورزی 
همدان بــه میــزان 773 میلیــارد و 
227میلیــون تومان برآورد شــد. احد 
ظفری بابیان اینکه خسارت های امسال 
در بخش کشــاورزی به 3۶2 هزار و ۱5۶ هکتار واردشــده است اظهار داشت: 
در 9 ماهه امســال ســرما و بارش ها به 2۶ هزار و532 هکتار از باغات همدان و 
335 هزار و ۶24 هکتار از زراعت همدان آسیب وارد کرد، که بیشترین خسارات 
در اراضی رزن، کبودرآهنگ و همدان بوده اســت. وی با بیان اینکه بیشــترین 
خســارات در بخش باغات به باغات گردو، هلو، سیب، آلو و انگور وارد شده است 
عنوان کرد: خســارات وارد شده در بخش باغات از ۱0 تا ۱00 درصد پیش بینی 
 شده اســت؛ ضمن اینکه در بخش زراعت خسارت به مزارع گندم دیمی و آبی، 
کلزا، چغندرقند، سیب زمینی و جو و یونجه وارد شده است. رئیس اداره بحران و 
مخاطرات سازمان جهاد کشاورزی استان همدان با اشاره به اینکه علت خسارات ها 
سرمازدگی، بارندگی، آتش سوزی، آب گرفتگی، تگرگ و سیلاب بوده است گفت: 
کمترین خسارت ها مربوط به شهرستان های نهاوند، ملایر، تویسرکان و اسدآباد 

بوده و بیشترین خسارات متوجه شهرهای شمالی استان بوده است.

استان مرکزی با کمبود پرستار روبه رو است
اراک-قــدس: نماینده مــردم اراک، 
خنداب و کمیان در مجلس با بیان اینکه 
نسبت پرستار به سرانه تخت بیمارستانی 
در استان مرکزی نصف آمار کشور است 
گفت: استان مرکزی با کمبود پرستار در 

واحدهای درمانی مواجه است. 
علی اکبر کریمی با اشــاره به نســبت 
پرستار به سرانه تخت بیمارســتانی در استان گفت: در واقع ما با نصف پرستار 
موردنیاز دو برابر خدمت ارائه می کنیم و این موضوع فشار مضاعفی را به پرستاران 
وارد می کند و نیاز است این کسری پرستار در واحدهای درمانی هرچه سریع تر 
دنبال و برطرف شود،  بویژه زمانی که بیمارستان ولیعصر)عج( در شرف افتتاح و 
بهره برداری است.  کریمی بیان کرد: باید جذب و استخدام پرستار را از هم اکنون 
دنبال کنیم تا همزمان با افتتاح این بیمارستان تأمین پرستار و کادر آن هم برطرف 
شــده باشد، پرداخت معوقات و مطالبات پرســتاران از دغدغه های جدی است، 
در صحبتی که با سرپرست دانشگاه علوم پزشکی داشتیم متوجه شدیم نسبت 

مطالبات پرستاران در مقایسه با مطالبات پزشکان بسیار بیشتر است.

بومی سازی ۴۲ هزار قلم قطعات یدکی 
نیروگاه »شهید سلیمی«

ساری - قدس: محسن نعمتی از بومی 
ســازی 42 هزار قطعه از اقلام موردنیاز 
نیروگاه خبر داد. به نقل از روابط عمومی 
نیروگاه نکا، محســن نعمتی مدیرعامل 
نیروگاه شــهید ســلیمی نکا در دیدار با 
ابراهیمی مدیرکل صدا و ســیمای مرکز 
مازندران اظهار کــرد: تلاش و پیگیری 
سالهای اخیر متخصصان و کارشناسان نیروگاه در بازسازی، بومی سازی و مدیریت 
ساخت داخل قطعات و تجهیزات نیروگاهی موجب کاهش وابستگی و نیز خودکفایی 
در تامین و ساخت بسیاری از قطعات مورد نیاز نیروگاه نکا در داخل کشور شد. وی 
خاطرنشان کرد: در سالهای اخیر بیش از ۱۱00 نوع و بالغ بر 42 هزار قلم قطعات 
یدکی نیروگاه بومی ســازی و مورد استفاده قرار گرفت. مدیرعامل نیروگاه شهید 
سلیمی نکا افزود: با توجه به گذشت سالها از بهره برداری واحدهای نیروگاه، اقدامات 
خوبی جهت پایداری انجام شــده است. نعمتی با اشاره به اینکه در طی این سالها 
نیروگاه نکا همواره یکی از نیروگاههای برتر در ارزیابی های وزارت نیرو و نیز موثر 
در پایداری شــبکه برق کشور بوده است، افزود: در سالهای اخیر فعالیت اثربخشی 
در خصوص جوان ســازی واحدها، بازسازی و بهسازی و افزایش طول عمر قطعات 
و تجهیزات صورت گرفته اســت. همچنین مدیرکل صدا و سیمای مرکز مازندران 
با تأکید بر جایگاه مهم نیروگاه شهید سلیمی نکا، گفت: با توجه به گذشت حدود 
40 ســال از عمر نیروگاه و نیز تقارن آن با ســالگرد چهل سالگی انقلاب اسلامی، 
باید جانفشــانی ها و ایثارگری های کارکنان نیروگاه در سالهای جنگ تحمیلی و 

بمباران های دشمن بعثی و اقدامات جهادی سالهای اخیر به تصویر کشیده شود. 

زلزله بم خسارتی نداشت 
کرمان- قدس: فرماندار بم گفت: زلزله 
4.4 ریشتری بامداد روز دوشنبه در بم 
علی رغم قدرت و شدت زیاد آن خسارتی 
نداشت.  هادی شهســوارپور بیان کرد: 
مقارن با ساعت 4:57 صبح دوشنبه 24 
دی ماه زلزله ای به بزرگی 4.4 ریشتر در 
عمق ۱۱ کیلومتری شهر بم را لرزاند که 
در دقایق ابتدایی زلزله و به لحاظ شدت و قدرت زیادی که این زلزله داشت، اعضا 
ستاد بحران نسبت به حضور در محل خدمت خود اقدام کردند. فرماندار بم بیان 
داشت: دقایقی بعد از زلزله سه تیم از هلال احمر، اورژانس و فرمانداری بازدیدی 
از ســطح شهر داشتند که خوشبختانه هیچ گونه خسارتی مشاهده نشد. وی بر 
توجه مردم در اســتحکام منازل و بناهای در دست احداث تأکید و خاطرنشان 
کرد: با توجه به زلزله های متعددی که در ســطح منطقه رخ می دهد، لازم است 
استحکام و مقاومت ساختمان ها به طورجدی در دستور کار قرار گیرد البته ما امروز 

مستحکم ترین شهر ایران هستیم.

کار همواره   کرمان/ قد   س  کــودکان 
یکــی از ســوژه های قدیمی و ســریالی 
رســانه های داخلی و خارجی هستند که 
در این راســتا رســانه های وطنی از سر 
دلســوزی و رســانه های خارجی از سر 
دشمنی هرازگاهی این موضوع را برجسته 
می کنند اما این بار موضوع کودکان کار و 
در امتداد آن کودک آزاری در کرمان سوژه 
عجیب وغریبــی بود که در کمترین زمان 

ممکن پای دادستان را به میان کشید.
در نخستین روز از هفته جاری فیلمی در 
فضای مجازی منتشر شد که احساسات و 
انزجار بسیاری از کاربران فضای مجازی و 

شهروندان را به دنبال داشت.
در این فیلم که توسط یکی 
از کارگران شهرداری ضبط 
و منتشــر شــد؛ کارگران 
به منظور  کرمان  شهرداری 
دو کودک گل فروش  تنبیه 
تبعه خارجی آن ها را مجبور 
می کنند تا گل هایی که برای 
فروش در دست داشتند را 
ببلعند و این دو کودک نیز 
به دلیل تــرس از مأموران 
نســبت به بلعیــدن گل ها 
اقــدام می کنند. گفتنی اســت این اقدام 
غیرانسانی موجب شد تا دادستان عمومی 
و انقلاب کرمان به عنوان مدعی العموم روز 
یکشنبه دستور رسیدگی و دستگیری فرد 

کودک آزار را صادر کند.

نگرانیازتکرارحادثه
اقدام به کــودک آزاری و اجبار دو کودک 
گل فــروش بــرای بلعیدن گل هــای در 
دستشان موجب شــد تا شهردار کرمان 
طی یادداشــتی این صحنه را دل خراش 
توصیف کرده و عنوان کند: تصویر آزار دو 
کودک، بسیار دل خراش بود،  بویژه که این 

صحنه ها در زیرمجموعه ای که مسئولیتش 
را بر عهده  دارم؛ توســط یکی از نیروهای 

پیمانکار شهرداری رخ  داده بود. 
مهــران عالم زاده بیــان می کند: از مردم 
کرمان تقاضا دارم اگر موارد مشابه  ای که 
ممکن است از چشم ما دورمانده باشد را 

دیدند به اطلاع شهرداری برسانند. 
زیرا نگران اتفاقات مشــابه  ای هستم که 
ممکن اســت رخ  داده باشد یا رخ بدهند 

و تصویری هم از آن ها نباشد. 
وی با قبــول کاســتی های احتمالی در 
شهرداری اظهار کرد: سنجش صلاحیت 
پیمانکاران همکار شهرداری و نظارت بر 
عملکردها باید تا اصلاح، با جدیت پیگیری 

شود. 
هرچند که شهردار کرمان در اقدام دیگری 
با احضار کودکان مــورد آزار قرار گرفته 
 و اهدای دسته گلی ســعی کرد تا از این 
دو کودک و افکار عمومی دل جویی کند 
اما واقعیت این اســت که باید پا را فراتر 
گذاشت و به موضوع کودکان کار جدی تر 

و اصولی نگریست.

گلریزاندادستانی
در همین راستا دادستان عمومی و انقلاب 
مرکز اســتان کرمان در راستای حمایت 
از حقوق تضییع  شــده این دو کودک از 
تعقیب قضایی تمامی عوامل دخیل در این 

پرونده خبر داد.
داد خــدا ســالاری اظهار کــرد: با توجه 
بــه مشــاهده و رصد فیلمــی در فضای 
مجازی توسط معاونت امور فضای مجازی 
دادسرای عمومی و انقلاب مرکز استان با 
موضوع کودک آزاری، بلافاصله از ســوی 

معاونت مربوطه اعلام  جرم شد. 
وی ادامه داد: به رغم طرح نشدن شکایت 
از ســوی افراد، به عنــوان مدعی العموم و 
من باب کــودک آزاری و تخلــف از مفاد 

قانونــی و ارتکاب جرم، علیه مســئولان 
ذی ربــط اعلام جــرم و در ایــن رابطــه 
پرونــده ای از جنبه عمومــی اعلام جرم 
و متهــم اصلی دســتگیر و هم اکنون در 

بازداشت است. 
وی با تأکید بر این موضوع که تمام افرادی 
که در این رابطه کوتاهی، قصور و جرمی 
انجام داده اند تحــت تعقیب قضایی قرار 
خواهند گرفت یادآور شد: فضای مجازی 
به صورت مستمر و شــبانه روزی کنترل 
و رصد می شــود و در صورت وقوع جرم 
اقدامات مقتضی در راستای مقابله با جرائم 

انجام خواهد گرفت.

بیسامانیطرحســـاماندهی
کودکانکار

کودکان کار یکی از مشکلات قدیمی است 
که بنا به دلایل مختلف هنوز طرح جامعی 
برای ساماندهی آن به اجرا درنیامده است.

هرچند که اردیبهشــت ماه امسال رئیس 
سازمان بهزیستی کشور در سفر به استان 
کرمــان و در جمع خبرنــگاران خبر از 
ساماندهی کودکان کار داد اما ظاهراً هنوز 

این تصمیم به نتیجه نرسیده است.
انوشیروان محســنی بندپی در این سفر 
بابیان اینکــه ۶0 درصد کودکان خیابانی 
را اتباع خارجی تشــکیل می دهند گفت: 
سازمان بهزیستی برای ساماندهی کودکان 
اتباع خارجی با قوه قضائیه و وزارت کشور 
مکاتبــه کرده اســت و لذا این ســازمان 
آمادگــی پذیرش، حمایــت تحصیلی و 
تأمین معیشت کودکان خیابانی ایرانی را 

دارد.
با وجود اینکه در استان کرمان بارها شاهد 
جمع آوری این کودکان از ســر چهارراه ها 
بوده ایم اما بنا بر گفته مدیرکل بهزیستی 
استان کرمان این اقدامات بیشتر در قالب 
جمع آوری بوده است و ساماندهی کودکان 

کار با مشــکلاتی ازجملــه کمبود اعتبار 
و ناهماهنگی بین دســتگاه های اجرایی 
روبه رو است. علی صادق زاده با بیان اینکه 
بسیاری از خانواده های تبعه بیگانه از روی 
فقر و حتــی آن هایی کــه دارای تمکن 
مالی هستند کودکان خود را برای کسب 
درآمد راهی خیابان ها می کنند  افزود: این 
موضوع موجب شده تا 80 درصد کودکان 
کار در استان را اتباع بیگانه تشکیل دهند.
وی با قبول این موضوع که بهزیستی در 
نوک پیکان برای ساماندهی کودکان کار 
و حمایت از آن ها قــرار دارد اظهار کرد: 
متأسفانه در این مسیر سایر دستگاه های 
اجرایی و مسئول همکاری لازم را نداشته 

و با یکدیگر تعامل ندارند.
وی کمبود اعتبارات را یکی دیگر از موانع 
سد راه ساماندهی کودکان کار عنوان کرد 
و افزود: وجود اعتبارات اندک کار در این 

بخش را با مشکل مواجه کرده است. 
وی با اشــاره بــه اینکه در حــال حاضر 
تعــداد دو مرکز کودکان خیابانی هرکدام 
با ظرفیت ۱50 و 25 کودک در کرمان در 
حال فعالیت است یادآور شد: دستگاه های 
اجرایی مربوطه بیشــتر بــه جمع آوری 
کودکان کار می پردازند و کمتر به چگونگی 

ساماندهی این افراد فکر می کنند. 
وی بابیــان اینکه تعداد کــودکان کار و 
خانواده هــای اتباع بیگانــه غیرمجاز در 
این اســتان بسیار زیاد است بیان کرد: به 
همین منظور بایــد بودجه و یا تمهیدات 
جدی تری برای ساماندهی کودکان کار در 

دستور قرار داد.
وی با اشــاره به  اتفــاق رخ  داده در طی 
روزهای گذشته بیان کرد: بعدازاین اتفاق 
قرار شد طی نشستی با وزیر حدود 300 
میلیون تومــان بودجه را جذب و تا پایان 
ســال جاری بین 200 تــا 250 کودک 

خیابانی دیگر را ساماندهی کنیم.

کارگر شهرداری کرمان دست گل به آب داد

بیسامانیدرطرحساماندهیکودکانکار

دستگاه های 
اجرایی مربوطه 
بیشتر به 
جمع آوری کودکان 
کار می پردازند و 
کمتر به چگونگی 
ساماندهی این 
افراد فکر می کنند

بــــــــرش
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

مشاور فرمانده معظم كل قوا: حضور مستشارى ايران در سوريه ادامه مى يابد  ايرنا: حسن فيروزآبادى، اظهار داشت: سوريه براى مقابله با تروريست هاى تكفيرى از ايران 
خواسته است كه مستشاران نظامى خود را به اين كشور اعزام كند. تا زمانى كه تروريست هاى تكفيرى فعاليت خود را در سوريه ادامه يا گسترش دهند و دولت دمشق درخواست كند، ما كماكان 

از اين كشور حمايت مى كنيم.

هاشمى به دنبال مهندسى انتخابات بود
تســنيم: در ايام دومين سالگرد فوت 
هاشمى رفسنجانى، سيد محمد موسوى 
خويينى ها، رئيس شوراى مركزى مجمع 
روحانيون مبارز و از همراهان هاشمى در 
گفت وگو با خبرگزارى ايرنا  (خبرگزارى 
افشاگرانه اى  اظهارات  دولت)  رســمى 
عليه هاشمى مطرح كرده است. برخى 

از مهم ترين جملات اين گفت وگو را در ادامه مى خوانيد: «هاشمى مى گفت، براى 
راه افتادن كارها مى شود قانون را دور زد. خطبه هاى نماز جمعه پيش از انتخابات 
76 به نفع خاتمى تمام شــد. به دست آوردن قدرت، اصل مسلم براى هاشمى 
بود. هاشــمى به دنبال مهندسى انتخابات بود. هاشمى تنها در زمان حيات امام 
با تسخير لانه جاسوسى مخالفتى نكرد. هاشمى به زد و خورد ملى مذهبى ها در 
مجلس اول مى خنديد. پاسخ هاشمى به علت بازداشت ملى مذهبى ها اين بود كه 
پرُرو شده بودند. او در نماز جمعه عليه روزنامه سلام حرف مى زد. آقاى هاشمى 
هيچ وقت در عمرش در خط اعتدال نبود. ايشان در آن تقسيم بندى اوليه يكى از 
عناصر كاملاً برجسته جناح چپ بود. از يك مقطعى، قدرى صحبت هايش را تغيير 
داد و كم كم از جناح چپ فاصله گرفت و به راست نزديك شد. هاشمى رفسنجانى 
در نماز جمعه گفت، بايد زندان مختص زنان درست كنيم، به شكلى كه نگهبان و 
همه عوامل آن زن باشند. رهبرى به دنبال مشاركت بيشتر، ولى هاشمى به دنبال 

مهندسى انتخابات بود».

راهبرد دشمن براى دور كردن فضاى قم از انقلاب
جهان نيوز: در حاشــيه تذكر جديد رهبرى درباره شهر مقدس قم، بايد اشاره 
كــرد، يك محاســبه راهبردى در خارج از كشــور مى گويد ضربه اساســى به 
جمهورى اســلامى وقتى حاصل خواهد شد كه بالا بردن نارضايتى اجتماعى با 
مشروعيت زدايى مبنايى از جمهورى اسلامى، تلفيق و همگام سازى شود. به تعبير 
ديگر نارضايتى اجتماعى بدون از بين بردن مشروعيت به تنهايى كارآمد نيست. 
در همين راســتا دو اتفاق مهم ذيل در برنامه رسانه اى دشمن رقم خورده است: 
الف: به مجموع برنامه سازى و ساخت مستند عليه جمهورى اسلامى در حوزه هاى 
اجتماعى و سياسى، مستندها و محصولات رسانه اى با هدف مشروعيت زدايى از 
جمهورى اسلامى جدى تر از هميشه اضافه شده است؛ به همين دليل مشاهده 
مى شود كه عملاً مشاوران و بازيگران مستندهايى همچون بهتان از ميان افرادى 
همانند كديور و سروش انتخاب شــده اند. ب: اگر روزگارى رسانه هايى همچون 
بى بى ســى به افرادى همانند آيت االله منتظرى تنها به عنوان ابزارى عليه انقلاب 
اســلامى مى نگريســتند، ولى اينك به دنبال علمايى هستند كه آلترناتيو براى 
جايگزين شــدن روحانيون انقلابى در داخل كشور و همچنين در افكار عمومى 
باشند؛ به همين دليل برجسته سازى و معرفى روحانيونى با مختصات خاص از 

ماه هاى گذشته عملاً در برنامه شان قرار گرفته است.

سناريوى آمريكا پس از كاهش فروش نفت ايران
ديپلماســى ايرانى: جلال ميرزايى، 
عضو كميســيون انرژى مجلس گفت: 
درباره مســئله فروش نفــت ايران در 
شــرايط كنونى و با توجــه به حضور 
بازيگران متعــدد و نيز وجود عوامل و 
پارامترهاى بى شــمار، نمى توان براى 
آينده فروش نفت ايران در ســال آتى 

يك سناريوى دقيق و درعين  حال قطعى را عنوان كرد. اگرچه اكنون شرايط 
فروش نفت ايران چندان مثبت ارزيابى نمى شــود، اما امكان دارد با تغيير هر 
كدام از اين پارامترها، شرايط ما تغييرات چشمگيرى پيدا كند، ولى درمجموع 
ايران و مسئولان نظام، خود را براى همه شرايط و سناريوها آماده كرده اند. در 
اين راســتا ما تجربه تقابل و مبارزه با تحريم هاى پيشين را داريم كه به مراتب 
ســخت تر و پيشتر از تحريم هاى كنونى اســت. ايالات متحده آمريكا در سايه 
همين معافيت هشت كشور، فشارهاى خود را براى كاهش فروش نفت ايران 
داشته است. با توجه به اين نكته، احتمال دارد سال بعد (1398) دونالد ترامپ 
تمركز خود را روى سناريوهاى ديگرى غير از كاهش فروش نفت ايران داشته 
باشــد. امكان دارد كه وزارت خزانه دارى آمريكا در سناريوى جديدى تمركز 
جدى روى محدود كردن بيشتر و يا حتى عدم دسترسى ايران به منابع مالى 

حاصل از فروش نفت با اين هشت كشور شكل دهد.

چالش اصلاح طلبان با روحانى و فرصت طلبى
براى انتخابات 98 و 1400

الف: ظاهــراً فاصله بين دولت اعتدالى 
و اصلاح طلبان هر روز بيشتر مى شود؛ 
البتــه با رصــد موضع گيــرى فعالان 
اصلاح طلب نمى تــوان تمام واكنش ها 
به دولت روحانى را در يك دســته قرار 
داد. برخى مثل عباس عبدى كلاً منكر 
براى  اصلاح طلبان  مســئوليت پذيرى 

انتخابات 92 و 96 هســتند؛ چرا كه نامزد خود را نداشــتند و مجبور بودند از 
يكــى از گزينه هــاى حاضر حمايت كنند، زيرا اگر ايــن كار را نكرده بودند باز 
هم امروز محكوم مى شــدند كه چرا وارد ميدان نشــدند. تأمــل در اظهارنظر 
چهره هاى اصلاح طلبان نشــان دهنده اين اســت آن ها يقين دارند پروژه دولت 
اعتدال شكست خورده، دولت توانايى بازسازى گفتمانى خود را ندارد و مردم از 
عملكرد دولت ناراضى اند؛ همچنين چشم اندازى كه دولت سروسامانى به اوضاع 
و شــرايط اقتصادى و سياسى بدهد، وجود ندارد؛ بنابراين هر كدام از گروه ها و 
افراد اصلاح طلب به دنبال راهى هســتند تا بين جريان و دولت اعتدالى حائلى 
ايجاد كنند تا از تبعات و نتايج آن خود را خلاص كنند و كارنامه دولت روحانى 
به پاى اصلاح طلبان نوشته نشود. البته اين نوع مرزبندى با دولت، نشان دهنده 
فرصت طلبى است و بدون شك قابل قبول نيست، اما اينكه چه ميزان اين تاكتيك 
به كمك اصلاح طلبان مى آيد تا در انتخابات آينده موفق شوند، محل سؤال دارد.

انگليس  دولت  گذشته  روز  سياست    
سفير ايران در لندن را در ارتباط با پرونده 
«نازنين زاغرى» كه به دليل جرايم امنيتى 
در ايران محاكمه و به حبس محكوم شده 

است، احضار كرد.
در  كشورمان  سفير  بعيدى نژاد،  حميد 
لندن در خصوص احضارش از سوى وزير 
خارجه انگليس گفت: وزير خارجه انگليس 
با احضار اينجانب به وزارت امور خارجه، 
به طور اختصاصى از وضعيت خانم زاغرى و 

شروع اعتصاب وى ابراز نگرانى كرد.
سفير ايران در انگليس در گفت و گو با ايرنا 
افزود: «اينجانب در توضيح به ايشان گفتم، 
اتباع دومليتى همگى اتباع ايران محسوب 
برخوردار  مدنى  حقوق  از  و  مى شوند 
تبعه   يك  به عنوان  زاغرى  خانم  هستند. 
از  زندان  در  خود  حقوق  حفظ  با  ايرانى 
تسهيلات و امكانات درمانى لازم برخوردار 
بوده و خواهد بود. درعين حال دخالت از 
سوى كشورى كه اين خانم دقيقاً به خاطر 
جاسوسى براى همان دولت در زندان قرار 
دارد، دخالت در امور داخلى ايران محسوب 
مى شود؛ بنابراين اين دخالت نه تنها هيچ 
كمكى به وى نخواهد كرد، بلكه حساسيت 
عليه  را هم  ايران  مقامات  و  مردم  منفى 
مى دهد.  افزايش  انگليس  دولت  سياست 
سوى  از  دخالتى  هرگونه  ايران  دولت 
و  را مردود  زمينه  اين  انگليس در  دولت 

غيرقابل قبول مى داند».
«جرمى هانت» وزيــر خارجه انگليس به 
دليــل آنچــه «نگرانى ها دربــاره وخامت 
اوضاع» اين تبعه انگليسى-ايرانى در زندان 
خوانده شده، حميد بعيدى نژاد را به وزارت 

خارجه انگليس احضار كرده است.
امــا نازنيــن زاغــرى كيســت؟ در 15 
فروردين ماه سال 95 يك شهروند ايرانى-

بريتانيايى كه قصد خروج از ايران به مقصد 
انگلستان را داشت، توسط سپاه پاسداران 

كرمان در فرودگاه دستگير شد.
ســپاه پاســداران حدود دو ماه پس از 
دســتگيرى نازنين زاغرى طى بيانيه اى 
وى را عضــوى از پــازل برانــدازى نرم 
دانســت و مدعــى شــد كه ايشــان با 
عضويت در شركت ها و مؤسسات بيگانه، 
در طراحى و اجراى پروژه هاى رسانه اى 
و ســايبرى با موضوع براندازى نرم نظام 
جمهورى اسلامى مشاركت داشته است.
در اين بيانيه آمده اســت: «طى اقدامات 
اطلاعاتى گســترده در فضاى مجازى و 
حقيقى يكى از ســر شــبكه هاى اصلى 
وابســته به بيگانگان كــه مأموريت هاى 

مختلفى در راســتاى تحقق اهداف شوم 
دشــمنان نظام انجام داده بود، شناسايى 

و دستگير شد».

 از چانه زنى تا تهديد!
مقامات انگليســى از حدود دو سال پيش 
تاكنون كــه مســئله بازداشــت نازنين 
زاغــرى مطــرح شــده اســت، بارها در 
مواضــع ضدونقيضى چون تهديد و تقاضا 
خواستار آزادى وى شــده اند، اين مسئله 
حتى به جايى رســيد كه وزير امور خارجه 
انگلســتان، ايران را  به بازداشت عمدى دو 
تابعيتى ها، براى اعمال فشــار سياسى به 

دولت بريتانيا متهم كرد.
تاكنون مســئولان بلندپايه اى در دولت 
بريتانيــا همچون صادق خان شــهردار 
لنــدن، جرمى هانت وزيــر امور خارجه 
انگلســتان و ترزا مى نخســت وزير اين 
كشور خواستار آزادى اين شهروند كاملاً 

عادى شده اند!
جرمى هانت تنها به همين اظهارنظر خود 
در مســئله نازنين زاغرى اكتفا نكرد، وى 
به عنوان نخستين وزير اروپايى كه پس از 
خروج آمريكا از برجام و بازگشت تحريم ها 
عليه ايران به تهران سفر كرد، سال جارى 
در تهران مصاحبه اى بــا روزنامه گاردين 
داشت و در مواضعى تند گفت: «اگر ايران 
مى خواهد در جامعه جهانى پذيرفته شود، 
بايد از زندانى كــردن افرادى مثل زاغرى 

خوددارى كند».
هانت در ادامه اظهــارات خود به گاردين 
گفت: «اگــر ايران بخواهد از شــهروندان 
دوتابعيتــى به عنوان يك ابزار سياســى 
اســتفاده كند، تبعاتى بــراى ايران وجود 
خواهد داشت. ما اجازه نمى دهيم كه قسر 
در بروند. آن ها بايد بفهمند كه اين وضعيت 

پايدار نيست».

وى همچنيــن به صــورت تلويحى ايران 
را تهديد كرد كه به شــرايط مشابه جنگ 
جهانى اول كه ايران دچار قحطى شــد و 
نيمى از مردم كشته شدند، بازخواهد گشت.

اظهارات جرمى هانت در دفاع از تبعه خود 
به همين جا ختم نشــد، وى پس از ديدار 
خود با محمدجواد ظريف، وزير امور خارجه 
ايران به طور خصوصى بــا خانواده نازنين 
زاغــرى از جمله دختر و بــرادر وى ديدار 
كرد. وى همچنين قصد ملاقات با زاغرى 

در زندان را داشت كه با آن موافقت نشد.

 اعتمادسازى ايران
 بى عملى و اتهام زنى اروپا

از زمان آغاز مذاكرات هســته اى تاكنون، 
بحث نفوذ جاســوس هايى كه معمولاً دو 
تابعيتى هــم از آب درمى آينــد، بيش از 
هر زمان ديگرى در رســانه هاى داخلى و 

خارجى مطرح است.
راه هاى نفوذ و ضربه زدن به سيستم هاى 
امنيتى و سياسى يك كشور بسيار متنوع 
است. طى چند ســال اخير جاسوسى در 
پوشش هايى متفاوت همانند روزنامه نگار، 
فعال محيط زيست، عضو تيم مذاكره كننده 
هســته اى، فعال حوزه فناورى اطلاعات و 

غيره اتفاق افتاده است.
 در دوران پســا برجام، دولت هاى اروپايى 
به بهانه هاى گوناگون ايران را كه به دنبال 
ايجاد يك صلح پايدار با جامعه بين الملل 
به محوريت آمريكا بوده، تحت فشــار قرار 

داده اند.
در واقع تا ســال هاى پيش اغلب كشور ما 
به بهانه وجود تأسيسات هسته اى تحريم 
و تهديد مى شــد، اما در چند سال اخير و 
باوجود پايبندى ايران به برجام، كشورهاى 
اروپايى تحريم هاى جدى اى عليه كشور به 
بهانه هاى مختلفى از جمله مسائل حقوق 

بشرى، در كنگره و سنا و كميسيون حقوق 
بشر ســازمان حقوق بين الملل به تصويب 

اكثريت رسانده اند.

 يكى به ميخ، يكى به نعل
«آقاى هانت به من اطمينان داد كه بريتانيا 
به برجام و ماندن در برجــام اعتقاد دارد. 
البته ما بايد اقدامى را هم ببينيم، ما از تعهد 
سياسى بريتانيا و چهار به علاوه يك فعلى 
استقبال مى كنيم، اما فكر مى كنيم تعهد 
سياســى بايد با اقدام عملى همراه باشد»؛ 
اين نخستين اظهارنظر محمدجواد ظريف 
پس از ديدار با جرمى هانت در تهران است.
در حقيقــت انفعال دولــت تاكنون مانع 
تصويب چنين طرح هاى ضــد ايرانى در 
كميسيون هاى بين المللى نشده است، اما 
طرف هاى مذاكره كننده بخوبى توانسته اند 
از خوشــبينى دولــت ايــران بــه توافق 
بين المللى برجام سوءاســتفاده كنند و به 
بهانه ســازوكار مالى، دولتمردان ايرانى را 

منتظر نگه دارند.
روى خوش وزارت خارجــه به موگرينى 

و  راه انــدازى  مــورد  در 
پذيرش سازوكار ويژه مالى 
(SPV) در حالى است كه 
اروپا هر روز وعده جديدى 
مى دهد؛ قرار بــود در روز 
13 آبــان و همزمان با آغاز 
دور دوم تحريم هــا، راه حل 
اروپا اجرايى شــود، بعد هم 
وعده پايان ســال 2018 و 
در نهايت روز گذشته وعده 

نيمه ژانويه داده شد.
نشــريه آمريكايــى پوليتيكــو دراين باره 
مى نويسد: «اتحاديه اروپا چيزى نمانده تا 
سازوكار ويژه مالى (SPV) با تهران براى 
تســهيل تجارت را راه اندازى كند و همه 
اين ها در شرايطى اســت كه تحريم هاى 

ايالات متحده عليه ايران تشديد مى شود».
جرت بلانك از اعضاى ارشد بنياد پرنفوذ 
كارنگــى در مــورد SPV مى نويســد: 
«كشــورهاى اروپايى از مؤسســات مالى 
دولتى خود فهرســت بردارى مى كنند تا 

اجازه معاملات با ايران را داشته باشند».
هرچند دولت دوازدهم در مقام ســخن، از 
اروپا نااميد اســت، اما همچنان چشم به 
دست يارى اروپا براى بيرون آمدن از بحران 
بدعهدى آمريكايى دارد؛ حال بايد منتظر 
ماند تا چه زمــان اروپا به اتهام زنى هايش 
ادامه مى دهــد و وعده هايش را همچنان 

بى عمل باقى مى گذارد.

چانه زنى روباه  پير براى آزادى يك شهروند كاملاً عادى!

شايعه عليه مديرعامل بنياد سفير ايران در خصوص پرونده نازنين زاغرى احضار شد
تعاون ناجا

سياست: احمد اميرآبادى فراهانى، نماينده 
مجلس نوشت: با معاون اجتماعى ناجا تلفنى 
درخصوص شايعه دستگيرى سردار درويش، 
مديرعامل بنياد تعــاون ناجا صحبت كردم، 
ايشان گفتند: «آقاى  درويش در تمام عمرش 
به  مالزى نرفتند». دشــمنان ملــت ايران با 
پخش اين شايعات در فضاى مجازى به دنبال 

ايجاد بى اعتمادى هستند؛ مراقب باشيم.

بنياد مستضعفان 
و حقوق 19 ميليونى

سياست: اميرعلى صفا، فعال رسانه اى نوشت: 
 تا درباره واريز حقوق آبان كارگران  هفت تپه 
حرف مى زنيــم، بگم كه آقاى ســعيدى كيا 
گفته حقوقم 10 ميليون و خرده اى هست، با 
اضافه كار و اينا ماهى 19-18 ميليون مى شه. 

ايشون رئيس بنياد مستضعفان هستند!

طفره اروپا درباره تعهدات 
برجامى

سياست: نقوى حســينى، نماينده مجلس 
نوشت:  كشورهاى اروپايى امروزه براى فرار از 
افكار عمومى و عدم پاسخگويى در خصوص 
اقداماتشــان در  برجام، در تلاشند تا با طرح 
موضوعاتى مانند مسئله تروريسم و برچسب 

زدن به كشورمان طفره بروند.

بهتان آشكار 
بى بى سى فارسى

نوشت:  مستند  عزت االله ضرغامى  سياست: 
بهتان، بهتان آشــكار BBC عليه جمهورى 
اســلامى ايران اســت. نفى محكمات اقوال 
و رفتــار رهبــران انقــلاب و پرداختــن به 
نادرســت و حداقل  متشــابهات كه نوعــاً 
غيرمرتبــط بــا اصل موضوع اســت، بهتان 
بزرگى است كه نمى تواند پايه هاى محكم و 

ايدئولوژيك نظام را سست كند.

دو تصوير از هاشمى
سياســت: احمد زيدآبادى، فعال سياسى 
نوشت: در روزهاى اخير دو مصاحبه از طرف 
سيد محمد موســوى خوئينى ها و مصطفى 
تاجــزاده درباره افــكار و عملكــرد مرحوم 
هاشمى رفســنجانى انجام شده است كه هر 
كــدام تصويرى متفاوت از ديگرى، از مرحوم 
اكبر هاشــمى رفسنجانى به دست مى دهند. 
به نظر من تصويرى كه موسوى خوئينى ها از 
چهره هاشمى ترسيم كرده است، واقعى تر از 
تصوير مورد نظر تاجزاده است. علتش شايد 
اين باشــد كه تاجزاده از موضعى سياسى و 
معطوف بــه محيط امروز جامعه با مســئله 
روبه رو شــده، امــا موســوى خوئينى ها از 
نگاهى تاريخى و منطبق با فضاى گذشــته، 
به ماجرا ورود كرده اســت. واقعيت اين است 
كه هاشمى پس از ســال 84 مواضع خود را 
تغيير داد و بتدريج نگاهش به بسيارى مسائل 

داخلى و بين المللى عوض شد.

كم اجرا شدن  نظارت استصوابى
سياست: اميرحسين ثباتى نوشت:  فحاشى 
يك نماينده مجلس به مردم، اتهامات جنسى 
يــك نماينده ديگر  و مثال هــاى ديگرى از 
اين دست نشــان مى دهد اشكال در  نظارت 
استصوابى نيســت، در كم اجرا شدن  نظارت 
اســتصوابى اســت و اگر شــوراى نگهبان با 
جسارت بيشتر عمل كند، بسيارى از نااهلان 
اساساً نبايد فرصت انتخاب شدن توسط مردم 

را به دست آورند.

شبكه هاى اجتماعى

بايد منتظر ماند تا 
چه زمان اروپا به 
اتهام زنى هايش 
ادامه مى دهد و 
وعده هايش را 

همچنان بى عمل 
باقى مى گذارد

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

پايان شايعات پرونده اسماعيل بخشى با توضيحات دادستان كل كشور
خبر

سياست: دادستان كل كشــور روز گذشته در حاشيه جلسه 
مسئولان عالى قضايى، درباره نتيجه بررسى هاى هيئت قضايى 
درخصوص ادعاهاى اســماعيل بخشــى، از كارگران بازداشتى 
شــركت هفت تپه خوزســتان، گفت: «متأســفانه اين ها براى 
برداشــتى كه با اهداف سياسى داشــتند اين مسائل را مطرح 
كردند. اين فرد يك كارگر عادى نبوده و به لحاظ ارتباطاتى كه با 
برخى جريان ها داشته و به لحاظ جرايمى كه مرتكب شده بوده 
است، براى پوشش آن جرايم مسئله شكنجه را مطرح كرده بود».
منتظرى در پايان ســخنان خود با رد ادعاى اسماعيل بخشى 
مبنى بر شــكنجه شدن وى توسط دستگاه قضايى تأكيد كرد: 

«هيچ ضرب و جرحى در كار نبوده است».

ماجراى يك ادعا
اسماعيل بخشــى يكى از كارگران دستگير شــده در جريان 

اعتراضات هفت تپه، چند روز پس از آزادى در صفحه اينستاگرام 
خود مدعى شــد كه طى روزهاى دســتگيرى، توسط وزارت 

اطلاعات شكنجه شده است.
همين ادعا كافى بود تا رسانه هاى خارجى با ضرب دادن به اين 
خبر، موجب شوند تا رئيس مجلس، رئيس قوه قضائيه، رئيس 
كميسيون امنيت ملى و سياست خارجه مجلس به اين مسئله 

واكنش نشان داده و دستور بررسى مسئله را صادر كنند.
رئيس جمهور نيز كمى بعد دســتور رسيدگى به اين مسئله را 
صادر كرد. كمى بعد و در جريان بررسى ها، رسانه هاى داخلى 
مدعى شــدند كه اسماعيل بخشــى با تعدادى از نمايندگان 

فراكسيون اميد ديدارى داشته است.
اسماعيل بخشى با صراحت اين مسئله را رد كرد؛ ولى وكيل وى، 

فرزانه زيلابى اين ديدار را تأييد كرد.
كمى بعد سخنگوى فراكســيون اميد مجلس شوراى اسلامى 

درباره ادعاهاى اسماعيل بخشــى گفت: «آقاى بخشى مدعى 
ضرب و شــتم در محل نگهدارى اوليه در شهرستان شوش و 

هنگام انتقال به اهواز بود».
فاطمه سعيدى در ادامه گفت و گو به رد ادعاى شكنجه اشاره 
كرد و گفت: « ادعاى آقاى بخشــى پيرامون شكنجه به شكل 
ضرب و شتم در ايام بازداشت توسط خود ايشان رد شده است».
درنهايت پس از چند روز كشــاكش رســانه ها بر سر احتمال 
شكنجه شــدن اسماعيل بخشــى، روز گذشته مشخص شد 
كه ادعاى وى كذب بوده و نماينده شــوراى مستقل كارگرى 
در سنديكاى كارگران كشــت و صنعت نيشكر هفت تپه تنها 
براى مقاصد سياســى اقدام به انتشار اين ادعا از طريق صفحه 

اينستاگرامى كرده است. 
ادعاى آقاى بخشى درباره شكنجه به شكل ضرب و شتم در ايام 

بازداشت توسط خود ايشان رد شده است.

تحليل

در ايام دومين سالگرد فوت 
هاشمى رفسنجانى، سيد محمد موسوى 
خويينى ها، رئيس شوراى مركزى مجمع 
روحانيون مبارز و از همراهان هاشمى در 
گفت وگو با خبرگزارى ايرنا  (خبرگزارى 
افشاگرانه اى  اظهارات  دولت)  رســمى 
عليه هاشمى مطرح كرده است. برخى 

از مهم ترين جملات اين گفت وگو را در ادامه مى خوانيد: «هاشمى مى گفت، براى 

جلال ميرزايى، 
عضو كميســيون انرژى مجلس گفت: 
درباره مســئله فروش نفــت ايران در 
شــرايط كنونى و با توجــه به حضور 
بازيگران متعــدد و نيز وجود عوامل و 
پارامترهاى بى شــمار، نمى توان براى 
آينده فروش نفت ايران در ســال آتى 

يك سناريوى دقيق و درعين  حال قطعى را عنوان كرد. اگرچه اكنون شرايط 

ظاهــراً فاصله بين دولت اعتدالى 
و اصلاح طلبان هر روز بيشتر مى شود؛ 
البتــه با رصــد موضع گيــرى فعالان 
اصلاح طلب نمى تــوان تمام واكنش ها 
به دولت روحانى را در يك دســته قرار 
داد. برخى مثل عباس عبدى كلاً منكر 
براى  اصلاح طلبان  مســئوليت پذيرى 
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 ابو محمد الجولانى سركرده هيئت موسوم به تحرير الشام در 
سوريه اعلام كرد كه اين گروه از تسلط تركيه بر مناطق شرق 

فرات حمايت مى كند.

عمر البشير رئيس جمهورى سودان با وعده براى حل مشكلات 
اقتصادى تأكيد كرد، دولت با تداوم تظاهرات ها كه از ســوى 
برخى كشورهاى خارجى حمايت مى شودتغيير نخواهد كرد.

هشدار ترامپ نسبت به اقدام نظامى آنكارا  عليه كردهاى سوريه

«اقتصاد تركيه را نابود مى كنيم»
  جهان  دونالد ترامپ در پى اعلام تصميم عقب نشينى 
آمريكا از ســوريه كه گفته مى شود به درخواست اردوغان 
انجــام گرفته حالا گام جديدى در مســير افزايش تنش 
با تركيه بر ســر سرنوشت نيروهاى مسلح كرد در شمال 
ســوريه برداشته اســت. او به تركيه نســبت به «فاجعه 
اقتصادى» در صورت اقدام عليه كردهاى ســوريه هشدار 
داد. رئيس جمهور آمريكا در صفحه توييتر خود نوشــت 
كه آمريكا خروج از سوريه را كه مدت هاست عقب افتاده، 
آغاز مى كنــد و در عين حال، عليه انــدك چيزى كه از 
داعش باقى مانده، سرســختانه و از جهات متعدد هجوم 
مى برد. ترامپ با طرح مجدد ادعاى واهى مبارزه كشورش 
با داعش در خاورميانه، نوشت: بزرگ ترين ذينفعان سياست 
طولانى مدت آمريكا در قبال از بين بردن داعش در سوريه، 

روسيه و ايران بوده اند.
 وى ادامه داد، در صورت احياى داعش، حملات از طريق 
پايگاه هاى مجاور از سر گرفته خواهد شد. ترامپ با اشاره 
به ايجاد منطقه امــن 20 مايلى ميان كردها و تركيه، به 
آنكارا هشــدار داد، در صورتى كه تركيه به كردها حمله 
كند، اقتصاد اين كشور را نابود خواهد كرد. رئيس جمهورى 
آمريكا اضافــه كرد: به همين ترتيب، نمى خواهيم كردها 
دست به تحريك تركيه بزنند. اين هشدارى دوگانه از جانب 
ترامپ به تركيه و كردهاى سوريه بوده است. چاووش اوغلو 

وزير خارجه تركيه در واكنش به سخنان ترامپ با تأكيد 
بر اين كه آنكارا از تهديد ترسى ندارد، تصريح كرد: تهديد 
اقتصادى آنكارا هيچ دستاوردى نخواهد داشت و متحدان 
از طريق توييتر و شبكه هاى اجتماعى مواضع خود را اعلام 
نمى كنند. وى با اشاره به وضعيت داخلى آمريكا ادامه داد: 
ما مشــكلاتى كه ترامپ با آن مواجه اســت را مى دانيم. 
فشــارهاى زيادى بر وى وارد اســت. برخى سازمان ها و 
مؤسسات براى جلوگيرى از خروج آمريكا فشارهايى وارد 
مى كنند. ابراهيم كالين، سخنگوى رياست جمهورى تركيه 
نيز با انتشــار مطلبى در توييتر به ترامپ توصيه كرد كه 
تروريست ها نبايد همپيمان و شركاى تو باشند و در ادامه 
نوشت: برابر دانســتن كردهاى سوريه با افراد مسلح كرد 
اشتباه فاحشى است. اين سخنگو همچنين ابراز اميدوارى 
كرد كه ترامپ به شــراكت اســتراتژيك ميان دو كشور 
احترام بگذارد. از ســوى ديگر مايك پمپئو، وزير خارجه 
آمريكا كه در ادامه ســفر دوره اى خود به عربستان رفته 
بود به خبرنگاران در ريــاض گفت: تهديد دونالد ترامپ، 
رئيس جمهور آمريكا بــه نابودى اقتصاد تركيه در صورت 
حمله به كردها، هرگز تصميمات را براى عقب نشــينى از 
سوريه تغيير نخواهد داد. وى گفت: من معتقدم كه توييت 
ترامپ درباره تركيه به تحريم ها اشاره داشت. بهتر است از 

خود او در اين باره سؤال كنيد.

بدون تيتر

اتاق فكر

آناتولى: طالبــان در بيانيه اى اعلام كرد كه 
كماندوهــاى آمريكايى و نيروهــاى ارتش 
افغانســتان به زندان اين گــروه در منطقه 
«جواند» بادغيس حمله كــرده و 40 زندانى 

گروه داعش را آزاد كردند.

اسپوتنيك: بــر اثر وقوع انفجار در نزديكى 
اردوگاه نيروهــاى خارجى در كابل چهار تن 
كشــته و بيش از 40تن ديگر زخمى شدند. 
 در ميان قربانى ها ده كودك نيز وجود دارند.

انديشكده كارنگى بررسى كرد
چالش هاى برگزيت بدون 

توافق براى بريتانيا
انديشــكده  براتبرگ تحليلگر  خالدى: اريك 
كارنگى در يادداشتى تحت عنوان «برگزيت بدون 
توافق يك بحران ژئوپولتيك خواهد بود» نوشت: 
مجلس عوام سه شنبه 15 ژانويه خروج انگليس 
از اتحاديه اروپا را به رأى خواهد گذاشت. در ادامه 
آمده اســت: چشم انداز برگزيت بدون توافق به 
دلايل اقتصادى و ژئوپلتيك براى انگليس هشدار 
دهنده اســت. با خروج بريتانيا از بازار مشترك 
اتحاديه اروپا هــرج و مرج تجارى بر رابطه اين 
كشــور با اتحاديه حاكم خواهد شد. بانك هاى 
انگليس كاهش 8 درصدى توليد ناخالص داخلى 
بريتانيا را در اين سناريو پيش بينى كرده اند. علاوه 
بر اين، بريتانيا در ناآرامى هاى سياسى كامل قرار 
گرفته و موقعيت آن در سطح بين المللى متزلزل 
مى شــود. همچنين برگزيت بدون توافق تمام 
انرژى سياســى و استراتژيك لندن را در زمانى 
كــه اروپا با تهديدات ژئوپلتيــك رو به افزايش 
از ســوى روســيه و چين مواجه است به خود 
معطوف خواهد كرد. با اين حال هنوز همه چيز 
بــراى بريتانيا از بين نرفتــه و ديگر گزينه هاى 
ممكن شــامل رأى موافق پارلمان به برگزيت، 
برگــزارى انتخابات زودهنــگام جديد و حتى 
برگزارى رفراندوم دوم برگزيت قابل تصور است.

همزمان با موج سوارى لوپن بر اعتراضات 
رئيس جمهور فرانسه خواستار 

گفت وگوى ملى شد
مشرق: درحالى كه اعتراضات فرانسه وارد 
نهمين هفته شده است رئيس جمهور اين 
كشور در نامه اى از هموطنانش خواست به 
گفت وگوى ملى روى آورند. امانوئل ماكرون 
از مردم درخواســت كرد به جاى خشــم 
ديدگاه هاى خود را در قالب مذاكره مطرح 
كنند. مارين لوپن رهبر راست افراطى فرانسه 
اما با موج ســوارى بر اعتراضات مردمى در 
كمپين انتخاباتى خود از معترضان خواست 
اتحاديــه اروپــا را به موافقت بــا برگزارى 
همه پرســى  درباره سياســت هاى ماكرون 
وادارند. وى پيشتر نيز ماكرون را متهم كرده 
بود كه در مواجهه با جليقه زردها كور است. 

ورود پوپوليسم به عرصه ديپلماسى
هميــن چند روز پيش بود كه رجب طيــب اردوغان با به حضور نپذيرفتن جان 
بولتن مشــاور امنيت ملى آمريكا، واشــنگتن و دولت ترامپ را در مقابل چشم 
همگان تحقير كرد. حالا ترامپ در صدد پاسخگويى است. او روز گذشته در حساب 
توييترى خود به صورت مستقيم تركيه را تهديد كرده كه اقتصادش را به نابودى 
مى كشاند. هشدارى كه در همان ساعات اوليه باعث كاهش ارزش ليره تركيه در 
مقابل دلار آمريكا شد. رجب طيب اردوغان را مى توان از نسل پوپوليست هاى غرب 
آسيا دانست كه البته حضورش در صحنه سياسى بسيار طولانى تر و پر سابقه تر از 
دونالد ترامپ است، اما اين دليل نمى شود كه پيرمرد پر حاشيه كاخ سفيد در اتخاذ 

رويكردهاى پوپوليستى كم بياورد.
پوپوليســت ها اين روزها بيش از هر زمان ديگرى در دوران معاصر توانسته اند 
در عرصه داخلى كشورهاى مختلف محبوبيت كسب كنند. چه پوپوليست هاى 
راست گرا و چه پوپوليست هاى چپ گرا، نمونه هاى چنين رويكردى را مى توان 
ايــن روزها در خيابان هاى اروپا از پاريس گرفته تا لندن مشــاهده كرد. نكته 
جالب اينجاســت كه پوپوليســم محدود به عرصه سياســت داخلى نمانده و 
حالا كم كم دارد مســير خود را براى ورود به فضاى سياست خارجى و روابط 
ديپلماتيك مى گشايد. امرى كه مى تواند خيلى زود و به صورت غيرمنتظره اى 
تبديل به يك بحران بين المللى شــود. پوپوليســم محصول برترى احساسات 
بر عقلانيت اســت در حالى كه عرصه ديپلماســى جايگاهى براى بهره گيرى 
از عقــل به منظور ممانعت از ايجاد يك بحران اســت.اردوغان و ترامپ هر دو 
سياســتمدارانى هستند كه بخش جدى از مشــروعيت داخلى خود را مديون 
رويكردهاى پوپوليســتى و خطابه هاى تحقيرآميزشان هستند. هر دو بر آمده 
از خلأ عقلانيت و شــور و هيجانات سياسى و تكثير ناسيوناليسم غير خردمند 
هســتند. رويارويى اين دو درعرصه ديپلماسى چنانچه درست مديريت نشوند 
قطعاً كم هزينه نخواهد بود. دفتر رياست جمهورى و وزير خارجه تركيه تلاش 
كرده اند به شــيوه اى آبرومندانه پاســخ رئيس جمهور آمريكا را داده و از او به 
عنوان يك شــريك اســتراتژيك بخواهند كه مراعات حال آنكارا را بكند، اما 
اردوغان هنوز شــخصاً براى پاســخ به ترامپ وارد ميدان نشده است. بايد ديد 
جريان عقلانى ساختار حاكميت در آنكارا اين تنش جديد در روابط دو كشور 

را مديريت خواهد كرد يا اتفاقى جديد در عرصه بين الملل رخ خواهد داد.
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عكس نوشت

داعش عروس و نوه ملكه انگليس
 را به مرگ تهديد كرد

عروس خاندان ســلطنتى انگليس و فرزندش شاهزاده جورج از سوى گروه 
تروريستى داعش تهديد به مرگ شد. اين گروه تروريستى با انتشار عكسى از 
«كيت ميدلتون» كه در حال خريد از فروشگاهى بود، از حاميان و طرفداران 
خود مى خواهد تا وى را مسموم كنند. در پايين اين تصوير نوشته شده است: 
«ما مى دانيم او چه مى خورد، پس مسمومش مى كنيم». نشريه انگليسى ديلى 
استار نوشت كه مقام هاى بريتانيايى اين پيام ها را بسيار جدى گرفته اند. گروه 

داعش سال گذشته ميلادى ملكه اليزابت را تهديد به مرگ كرده بود.

يادداشت
annota�on@qudsonline.ir
 دكتر عليرضا رضاخواه

سفر پمپئو به خاورميانه نيمه كاره ماند  سى. ان. بى. سى خبر دادبن بست در خروج انگليس از اتحاديه
«مى» درباره عواقب جدى 

مخالفت با برگزيت هشدار داد
شكايت كارمندان آمريكا از ترامپ 

به دليل عدم پرداخت حقوق
دوره گردى ضد ايرانى ناكام 

وزير خارجه آمريكا
مهر: پارلمــان انگليس قرار اســت امروز 
طرح خروج لندن از اتحاديه اروپا را به رأى 
بگذارد. در همين حال نخست  وزير انگليس 
هشدار داد خارج نشدن از اتحاديه، عواقبى 
فاجعه  بار براى اعتماد عمومى مردم كشورش 
به سياستمداران در پى خواهد داشت. ترزا 
مى گفــت: اگر برگزيت تصويب نشــود، ما 
با خطر خروج بدون توافــق از اروپا مواجه 
مى شــويم. پيشتر وزير امور خارجه بريتانيا 
در باره «فلج شــدن برگزيت» هشدار داده 
بود. در همين حال برخى رسانه ها از تلاش 
نامحسوس بروكســل براى تعويق تحقق 

برگزيت خبر دادند. 

فارس: در اقدامى كه نشان دهنده افزايش 
تنش ميان كارمندان فدرال و دولت دونالد 
ترامپ است اتحاديه ترافيك هوايى آمريكا از 
شكايت عليه رئيس جمهور اين كشور بابت 
عدم پرداخت حقوق كارمندان خود خبر داد. 
به نوشته وبگاه شــبكه «سى.ان.بى.سى» 
اتحاديه ترافيك هوايــى آمريكا 19 هزار 
كارمند دارد. دولت آمريكا از 22 دسامبر 
(يكــم دى) و در پى اختلاف ميان ترامپ 
و دموكرات ها بر ســر تأمين هزينه ديوار 
مرزى با مكزيك تعطيل شــده است. اين 
تعطيلــى، طولانى ترين تعطيلى دولت در 

تاريخ آمريكاست.

باشگاه خبرنگاران: وزير خارجه آمريكا كه 
در خاورميانه به ســر مى برد به دليل مرگ 
يكى از بستگانش ســفرش به كويت را لغو 
كرد. مايك پمپئو در آخرين مقصد سفر خود 
ديروز وارد رياض پايتخت عربســتان شده و 
با سلمان بن عبدالعزيز پادشاه سعودى ديدار 
كرد. دو طرف در اين ديدار درباره لزوم ادامه 
تلاش هاى منطقه اى براى ايستادن در برابر 
فعاليت هاى شرورانه ايران گفت وگو كردند. 
پمپئو قرار بــود در تور خاورميانه اى خود با 
سفر به هشت كشــور اردن، مصر، امارات، 
قطر، عربستان، عمان و كويت با آن ها درباره 
موضوعاتى از قبيل «مقابله با ايران» رايزنى كند.

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق تهران

11/4112/14

22/5623/29 5/135/45

16/4017/14

6/427/13

17/0017/34


	1 m new new
	2 new new new new
	3
	4
	5
	6
	7 new new
	8 

